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Una formació superior de qualilal
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EIs paísos amb futur són els paísos que inverteixen en capital huma. La forma

ció de les noves generacions és la garantia més important per aconseguir una

societat no només competitiva economicament sinó també forta en el seu civis

me i en els seus valors col-lectius. Logicament dins aquesta formació requereix
una atenció especial i una preocupació particularitzada l'ensenyament superi
or: la universitat.
A les Illes Balears encara no som gaire conscients del que ha significat el naixe

ment i la posada en funcionament de la nostra propia universitat. Durant aquests

anys, la Universitat de les Illes Balears ha farcit el teixit económic i el debat

social de llicenciats i diplomats. Aquesta és una fita historica que no hauríem de

perdre de vista. Certament, la nostra és una comunitat amb un percentatge mas

sa petit d'universitaris, una comunitat amb un fracás escolar considerable i que

hauria de protagonitzar molt més els titulars de la premsa, una comunitat on

l'abandonament escolar és excessiu i contraproduent. Tot i aixó, tenim una

potencialitat i unes possibilitats de les quals, no fa gaire temps, no disposavern.
Diuen que l'esdevenidor sera d'aquelles nacions capaces de fer un esforc en

innovació i desenvolupament. No n'hi ha prou amb una bona universitat, cal

anar més enlla, cal aconseguir una formació contínua, un recielatge i una actu

alització de coneixement que duri tota la vida del treballador o de l'investigador.
Si aixo és així a tot arreu, en el eas de les Illes Balears encara té més sentit fer un

esforc en aquest sentit perque aquesta és una via per aconseguir una certa diver

sificació del nostre teixit productiu massa centrat en el monocultiu turístic del

sol i platja estacionalitzador .

. La universitat esta en ebullició. El Parlament espanyol ha tramitat i tramita

normes legals que l'afecten de manera molt directa. A nivell europeu s'ha propo
sat un model d'ensenyament superior que trenca moItes de les tradicions
interioritzades per la universitat espanyola. A la DIE ens trobam a les portes
d'unes eleccions al Rectorat i d'un procés d'estabilització que fa replantejar les

funcions i els objectius que fins ara han donat sentit a l'acció desenvolupada. En

definitiva, les coses estan en moviment i, per tant, des d'EI Mirall pensam que

aquesta és una qüestió estratégica a la qual hem de dedicar la nostra atenció.
Millorar i repensar la universitat és una tasca indefugible per a un projecte de

país que es mogui en elau de qualitat i excel-lencia. Les Balears no es poden
permetre perdre aquest tren. Dna economia de serveis ha d'intentar tenir els

seus contrapunts. La prosperitat del coneixement no és una quimera sinó una

qüestió d'assumir que l'ensenyament i la formació són elements constitutius no

només dels pressuposts públics sinó també del sector privat. La revolució tecno

lógica amb Internet com a paradigma permet unes expectatives que s'han de
saber omplir i complir.
Així, com l'aeroport és el gran equipament del nostre turisme, la DIE és el nostre

gran equipament del coneixement. Vivim a la societat de la informació i del
coneixement. Alguns governants i alguns responsables empresarials hauríem
de fer seva aquesta nova realitat perque lógicament amb esquemes antics i pas
sats no conformarem un país que vagi endavant, un país capac de fer la feina ben
feta, una feina ben feta que -com deia l'eslógan- no té fronteres.



 



Un reclor de Iransició

EI praxim mes de more,
ÁveHí Blasco (Ictove,
País Valencia, 1952)

s'ccomicdcró del
corree de rector de la
Universitat de les lIIes

Balears després de

quatre anys de mandat.

MONTSE llRRASA

Se'n va esgotat -diu- de la feina de

gestió académica i amb la intenció
de tornar a la investigació en el

camp del dret urbanístico Reconeix

que l'assignatura pendent que li

queda del pas pel Rectorat ha estat

no haver pogut implantar més es

tudis per culpa de la moratoria es

tablerta pel Govern central. Enca

ra que podria optar a dirigir la

Universitat durant quatre anys

més, Blasco ja ha renunciat ofici
alment a aquesta possibilitat. Sigui
pel seu caracter moderat o sigui per
les circunstáncies del món univer

sitari, immers en canvis legislatius,
el seu sera per molta gent un man

dat de transició cap a la nova uni
versitat europea.
A principis d'octubre, en el seu

darrer discurs d'apertura del curs

academic com a rector de la DIE,
Avel-li Blasco va resumir molt bé
com ha estat el seu pas pel Recto

rat, tant pel que fa a les relacions
amb el Govern autonórnic, que va

qualificar de «bona sintonia», com

amb l'Executiu central, amb molts
més punts de desencontre per
qüestions relacionades amb la re

forma universitaria.
Des del principi, Blasco va anun

ciar que prenia el relleu de Llorenc
Huguet -no debades sortia de

l'equip del rector anterior-, i ac

ceptava el paper de candidat

«continuista», amb la qual cosa

descartava grans canvis. I així ha

estat, tot i que en aquests quatre
anys hi ha hagut moments en que
s'ha trobat a faltar una resposta, una

reacció molt més crítica, del ma
xim representant de la DIB sobre
determinats fets ocorreguts aques
ta legislatura (marcada per projec
tes viaris grans i polemics, que fins
i tot han afectat directament el

005_11&1

campus universitari), més encara

si tenim en compte que l'actual

rector és un expert en urbanisme i

ordenació territorial. Durant

aquets anys també ha format part
del comite de savis que ha assesso

rat la reforma de l'Estatut d'auto

nomia, pero Blasco sempre ha pre
ferit no posar-se en qüestions que
no hagin estat purament acaderni

ques i la gran majoria de vegades
ha declinat manifestar-se en públic
sobre temes polemics.
El temps que Blasco ha estat al cap
davant de la DIB ha estat marcat,
sens dubte, per la convergencia
europea en els estudis universita

ris, un procés encara no finalitzat
i que du un endarreriment legisla
tiu considerable en comparació
amb altres PalSOS europeus. Es trac

ta de canviar el sistema d'ensenya
ment i aprenentatge, pero també de

definir com i quantes seran les no

ves titulacions superiors. I tot aixo
només es pot fer amb les pautes que
es marquen des de Madrid, que, fins

ara, han arribat molt a poc a poc. I
és aquesta la raó per la qual no hi
ha la mateixa bona sintonia amb el
Govern espanyol que amb el bale
ar. El rector fa responsable l'Exe

cutiu de Zapatero, amb els canvis
de criteris sobre els nous estudis i la
reforma de la Llei Orgánica d'Uni
versitats (LOD), de situar la univer

sitat espanyola a la cua d'Europa.
Potser ha estat aquesta la vegada
que Avel-li Blasco s'ha mostrat més
crític i més dur en público

La relació amb el Govem auto

nórnic

A la vegada que canviava el rector

de la DIE la primavera de l'any
2003, després d'un procés electo-
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ral, també ho feia el Govern auto

nomic, que passava del Pacte de

Progrés al Partit Popular. Des d'un

comencament, les relacions entre

ambdós equips ja es van demos
trar bones i es van concretar en

diferents acords i convenis que
han incrementat la inversió eco

nómica al campus.
Poes mesos després dels canvis en

els diferents equips de govern, el

president Matas i Blasco van anun

ciar la creació del Consorci per al
Foment d'Infraestructures Uni
versitáries (COFIU), amb un pla
per valor d'uns vint-i-set milions
d'euros destinats només a obres.
Lacord preveia actuacions fins a

l'any 2011 i reformes tan esperades
com ampliacions de facultats, no

ves construccions, una nova bibli
oteca central, reformes a les instal·
lacions d'Eivissa i Menorca, així
com la rehabilitació de l'edifici de
Can Oleu, per potenciar la presen
cia de la um dins Palma.
Fins ara, s'han complert els termi
nis d'aquestes inversions i, en els
dos darrers anys, el campus ha es

tat envoltat d'obres. En primer
lloc, pel desdoblament de la carre

tera de Valldemossa i els nous

accesos a la UIE i al PareBit. En

segon lloc, per l'habilitació d'un
nou aparcament i l'inici de la re

forma del Ramon Llull, un dels
edificis més antics i amb més man

canees d'espai. A tot aixó hi hem

d'afegir la construcció de la línia
de metro fins a la Universitat, que
ha suposat fer una parada sub ter

rania al campus, encara que per a

l'equip rectoral aquest darrer pro
jecte ha suposat més maldecaps
que avantatges.

Així, aquesta es podria definir com

la legislatura de les inversions eco

nómiques, mentre que la del Pacte
de Progrés, en temps de Llorenc
Huguet, havia estat la d'ampliació
de títols.
Pero si el que hem esmentat fins
ara reflecteix les relacions entre el
rector i el Govern pel que fa a la

qüestió económica, no es pot dir
el mateix en altres aspectes i amb
altres interlocutors. No tots els
membres de l'equip de Blasco han
mostrat sempre aquesta «bona sin
tonia» amb el Govern autonómic,
En aquest punt s'han de recordar
les fortes crítiques sorgides des de
diferents departaments universita
ris i de la Facultat d'Educació con

tra les mesures lingüístiques pro
mogudes pel Consolat de Mar, com

els canvis de requisits per a l'ho

mologació dels títols oficials de ca

tala aIs alumnes de secundaria o

els plans de bilingüisme, primer, i

La qüestió del financament, que
tradicionalment havia estat el gran

problema de la Universitat de les

Illes, pareixia millorar amb el Go
vern Matas. En les inauguracions
següen ts de cursos acadernics, el

president feia públic el pressupost
destinat a la UIB, que en els dar
rers quatre anys ha passat de tren

ta-nou a cinquanta-tres milions

d'euros, amb una inversió major
al principi i un increment del4 per
cent en aquest darrer curso

En aquesta materia, I'econórnica,
l'única crítica que s'ha sentit des
del Rectorat ha estat la manca de

suport a la investigació. Encara

que els investigadors de la Univer
sitat són dels que compten amb
una major producció d'articles en

publicacions especialitzades, el
vicerector Francisco Muñoz ma

teix , responsable d'aquesta area,
ha reconegut que la UIE no és cap
davantera en res.

(j
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de trilingüisme, després, a l'educació
infantil. Aquest sector més crític, en

el qual s'inclou el departament de Fi

lologia Catalana, va reclamar públi
cament al Govern que respectas l'Es
tatut d'autonomia, que reconeix la
Universitat com a la maxima autori
tat científica en materia lingüística, i

produeix des de fa anys i bona part de

la culpa la té el propi sistema econó

mic illene, amb una oferta de feina

molt amplia, i la decissió dels ernpre
saris de contractar joves sense exigir
los que tenguin una qualificació su

perior. En aquest punt s'ha de desta

car que, almenys, la UIB ha aconse-

guit rnante

nir la matrí
cula d'alum-

nes, mentre

que al tres

universitats

públiques
han vist com

les dades de nous ingresos han caigut
drasticament en els darrers cursos.

Pero coneixer les causes i ser consci

ents del problema no ho soluciona
tot i el perill de trobar-se sense la pre

paració necesaria per competir amb
treballadors d'aItres paísos i ben qua
lificats amenaca els joves de les Illes
Balears.

A banda de continuar les activitats als
instituts per donar a coneixer la UIE
entre els estudiants de secundaria, una

de les primeres actuaciones que va dur
a terme l'equip rectoral actual per in
tentar resoldre aquest problema va ser

Una de les primeres
actuaciones va ser modificorel

reglament ocodemic

que consensúas aquestes mesures,

que finalment van ser aprovades pel
Consell de Govern.

El nombre d'alumnes davalla

Una aspecte de que no es pot fer

reponsable el darrer rector és el baix

percentatge d'universitaris balears,
molt per sota de la mitjana estatal i

molt lluny del que seria desitjable. La

desgana per continuar estudiant co

menea ja a l'ESO i les xifres d'estudi
ants van baixant fins arribar als cur

sos universitaris. Aquesta situació es

LUBRES DE TOTS
ELS pAisos
CATALANS

LUBRES INFANTILS
IJUGUETES

LUBRES DE TEXT

DISCOS I CASSSETTES

SERVEI
DE LUBRES

ESTRANGERS
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modificar el reglament academic, do

nant més oportunitats d'aprovar i una

major flexibilitat d'horaris en titulaci

ons i serveis d'administració, tot pre
tenent afavorir la permanencia de

l'alumnat i facilitar que es compagi
nin els estudis i la vida laboral.

I aquí té especial importancia la in

corporació de noves titulacions en els

proxims anys, ja que les darreres car

reres que es posaren en marxa, com

Fisioterapia, Filologia Anglesa i al

tres estudis tecnics, tot d'una van te

nir les places cobertes i sembla que
són la raó per que la UIE no ha tingut
una caiguda d'alumnat major. Amb

aixo s'entén millor la crítica de Blasco

a l'endarreriment del Govern central

en el procés de convergencia euro

pea i en la definició del cataleg de

nous estudis, perque possiblement
afegir més titulacions ajudaria a evi

tar la partida d'estudiants.
A les agendes del Govern i de la UIE

ja hi figura com a prioritat establir

quins nous estudis es podrien incor

porar a la Universitat perque, no ho

oblidem, la nova legislació donara

més llibertat a cada universitat per
definir el seu propi cataleg de titula

cions i és el moment d'intentar desta-
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srer

car per damunt d'altres amb una

oferta atractiva, no solament per
intentar conservar els catorze mil
alumnes actuals, sinó per atreure

alumnat d'altres indrets.
A més de potenciar la formació tu

rística aprofitant la competitivitat
de les Balears en aquest sector, sem

bla que aquesta és l'ocasió en que
la implantació de Medicina és més

propera, així com Periodisme (ja
impartida actualment pel centre

adscrit Alberta Jiménez) i Comu
nicació Audiovisual. Altres poden
ser titulacions relacionades amb el
medi ambient, les ciencies de la
salut i els estudis tecnics,
Si l'oferta universitaria no es defi
neix bé, l'horitzó de possibilitats
que en aquests moments esta obert
també pot enfonsar les universi
tats petites, incapaces de competir
amb les més grans i que actualment

ja tenen una fama creada.

Les reIacions empresariaIs i so

ciaIs

Una de les qüestions no resoltes
encara és la relació feble entre la
Universitat i els móns empresari
al i cultural de les Illes, a pesar que
des de fa anys figura com una de
les prioritats dels rectors.

Pero fins ara sembla que la conne

xió entre l'ambit universitari i el
teixit d'empreses es limita als dife
rents acords signats per afavorir les

practiques d'estudiants o per crear

nous estudis i cátedres. Qui succe

eixi Blasco en el cárrec tindrá haurá
de reforcar aquesta relació, impor
tant perque de cada vegada més la

investigació científica necessita el

sector privat per avancar, Les apor-

gacions, les dades de nou alumnat,
com evolucionen les obres de la

carretera, les novetats en estudis, els

premis aconseguits, els atorgats ... I
a partir d'ara, el que centrara l'aten
ció mediática és la cursa electoral

cap al rectorat, una vegada que
Avel-lí Blasco ja s'ha autodescartat.
Lactual rector tampoc no ha vol

gut donar pistes sobre qui del seu

equip podria continuar, encara que
noms com els dels vicerectors

Sergio Alonso i Francisco Muñoz
sonen com a possibles successors.

Queden de mol ts mesos fins al

mare i la llista de candidats pot
canviar molt. Lany 2003, quan es

va presentar Blasco, es va pasar
d'una llista bastant llarga a una ter

na de la qual també formaven part
Pere Deya i Llorenc Valverde.
Fins ara, oficialment, només Carles

Manera, ex-vicerector de la UIB,
Montserrat Casas, primera síndica
de greuges de la UIB, i Marti March,
ex director general de Universitat,
ja han confirmat la seva intenció
de presentar-s'hi. També sona el
nom de Llorenc Valverde.

tacions económiques de les empre
ses, juntament amb les subvenci
ons d'institucions públiques, són
les vies de financament dels inves

tigadors balears, que no són, pre
cisamen t, els qui disposen de més
recursos económics.

Pel que fa a quant a la presencia de
la UIE en la vida cultural i social,
sembla que ha augmentat. Potser
hi ha una altra explicació al fet que
per a molta gent la Universitat ba
lear sigui una gran desconeguda,
pero n'hi ha que pensen que la dis
tancia que separa el campus de Ciu
tat continua sent el major obstacle

perque moltes de les activitats or

ganitzades per la Universitat arri
bin a tot el públic, no únicament a

estudiants i professors.

Atenció mediática

El que sí és indubtable és que els

mitjans de comunicació tenen in
teres en tot el que té a veure amb
l'ámbit universitario Es donen a

coneixer els resultats de les investi-

"Encara queden botigues"
C��� po��r fLore�
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Avel·lí Blasco
•

I Esteve
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Amb una espina clavada per no haver pogut
implantar nous títols universitaris de grau du
rant el seu mandat, AveHí Blasco fa una cnólisi
deis quatre anys que ha governat la Universitat

que reflecteix prou el toronnó amb que I'ho

regida. Confionco en el seu equip de govern
(de vegades, col reconeixer-ho, aquesta confi

once s'ha convertit en permissivitat excessiva:
recordem les declaracions contra el cotcló
d'un deis seus vicerectors), messions per inver
tir en infraestructures en coHaboració amb un

Govern de les IlIes Balears amb qui s'ha sabut
relacionar molt bé i preocupació per com s'im

planta a l'Estat espanyol l'Espai Europeu d'En

senyament Superior (EEES). Recorda les tensi
ons entre eis rectors i el Govern Aznar, no esto
content amb la primera ministr ducació
del Govern Zapatero, María Je

.

it en canvi, esta alabat amb el r

"'"
;�,,' �'i!I�/� ,noVó ministra, Mere



 



dis amb el calendari laboral, hem

implantat la primera titulació que

s'imparteix completament per
Internet.,
Pel que fa a la recerca, ja era un aspec
te amb bons resultats quan varern

entrar. I els darrers indicadors mos

tren que estam en un lloc destacat en

comparació
amb al tres

universitats:
una dada in

teressant és

que tenim

una mitjana
de 0,95 tre

balls publicats per investigador per
manent (davant la mitjana espanyo

la, de 0,55).
També teníem molt d'interes a apro
fundir la relació entre la Universitat i

la societat de les Illes en l'aspecte cul

tural, laboral, economic, etc. Cree que
en aixo hem de continuar actuant: és
una lluita constant que no hem
d'abandonar. Des del punt de vista

cultural, hem incrementat la presen
cia de la UIE a la societat: per exem

ple, duim cicles de conferencies aIs
centres municipals, en col-laboració
amb els ajuntaments, duim cursos de

la Universitat Oberta a Eivissa i For

mentera, ara dirigim la UIMIR de
Menorca ... De cada vegada cree més
en la feina d'extensió cultural, de di

fusió del coneixement de la Univer
sitat cap a l'exterior. Quant a la rela
ció amb el teixit econórnic i social,
trob que hem fet passes importants,
pero és un carní difícil. Encara hem
de transferir millor els resultats de la
recerca a les empreses; pero, en can

vi, hem encetat línies de col-Iaboració

perque les empreses participin aIs es

tudis de la UIE: s'ha conegut molt en

Quin balanc feis del mandat del
vostre equip de govem a la Univer
sitat?

Rem fet moltes coses de les que tení
em planejades. No totes. Si comencam
per les que no hem pogut dur a terme,
és fonamental que no hem pogut am-

«No hem pogut ampliar eis
estudis reglats de grau))

pliar els estudis reglats de grau. Aixo
es deu a la moratoria que ha establert

el Govern espanyol. Des de la UIE

pensavem que l'actualització del sis

tema universitari de l'Estat espanyol
a l'Espai Europeu d'Ensenyament
Superior (EEES) era imminent i, per
aixó, ens estimárem més esperar que
hi hagués les directrius per aprovar
nous estudis.
Pera pens que hi ha molts de projec
tes que hem pogut executar. En mate
ria de docencia, destacaria la implan
tació de diversos postgraus oficials. En

aquest aspecte, hem prioritzat la qua
litat en detriment de la quantitat.
Aquest primer any n'hem ofert vuit, i

per al curs que ve n'acabam d'aprovar
quinze.
També vull remarcar que hem fet més
flexibles alguns aspectes relacionats
amb el dia a dia de la comunitat uni

versitaria, sobretot amb l'alumnat. El

primer any várem modificar el regla
ment academic; hem fet que les se

cretaries estiguin obertes alguns ho

rabaixes, hem canviat eIs concessio
naris deIs bars i les copisteries, hem
fet compatible l'horari d'alguns estu-

l'increment de les practiques en em

preses. Ri ha altres formes de col·

laboració, com ara empreses que fi
naneen una activitat académica de
terminada: una assignatura, un con

grés, unes jornades ... Una altra forma
d'entesa són les catedres. Ara signam
un conveni amb Llabrés Feliu per
instaurar-ne una.

És lógic que la UIB cerqui la com

plicitat de les empreses. No teniu la

n U
vent retracti'at de cat,IIegs i revistes

mai'ings en genera'
gestió d'enviaments

'ranqueig de correspondencia
manipu'ació
"ases de dades
serveis especia's
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por, pero, que el fet de cercar en

el món empresarial el financa
ment que no aporten les arques
públiques pot provocar que la
universitat perdi la independen
cia, i, en conseqüencia, el paper

que li correspon de marcar sole,
camí, per al país?

ha de fer formació únicament pen
sant en l'empresa: cree que ha de
fer formació en general. En molts
de casos, aquesta formació acaba
en una qualificació que és empra
da pels estudiants per trobar feina.
Pero no hem de condicionar el
nostre mapa de titulacions ni la
nostra orientació només a les ne

cessitats de l'empresa. Evident

ment, hem de mantenir títols que
tenen poca sortida laboral; més en

No. Jo no cree en absolut en la su

bordinació de la universitat a l'em

presa. I cree que la universitat no
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el eas nostre que som l'única uni
versitat del nostre ambit territorial.

Hi ha espai a les Balears per a

una altra universitat?

Jo cree que hi ha molt poc espai.
Sobretot si la UIE continua crei
xent (que ho ha de fer) en titulaci
ons. Encara ens en manquen d'im

portan ts. Cada any surten uns vuit
cents estudiants de les Balears per
estudiar a fora: d'aquests, cinc
cents (aproximadament) se'n van

a cursar estudis que no s'impartei
xen aquí. Si cobríem les quatre o

cinc carreres més demandades per
aquesta gent, oferiríem una oferta

prou completa. Cree que hi ha
molt poc espai per a una altra uni
versitat.
Ara bé, aixo no vol dir que no ens

trobem a un nivell gairebé llatino
arnericá de persones entre devuit i

vint-i-quatre anys que fan estudis
universitaris: un 26%, molt poc
comparat amb el 40% espanyol
(que ja és un dels índexs més bai
xos de l'Europa occidental).

I pel que fa a l'extensió universi

tária, pensau que la universitat
virtual substituirá progressiva
ment la docencia presencial o bé
creis que són camins paral-lels
que poden conviure?

La UIB és pionera en Campus
Extens [difusió de part del contin

gut d'una assignatura a través

d'Internet], que esta implantat des
de l'any 1996. La nostra és la uni
versitat de l'Estat que ofereix més

contingut semipresencial, assigna
tures que ofereixen una part del
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les Balears per a una altra
universitct»

contingut a través de la xarxa: en

guany tenim més de eine-centes

assignatures a Internet. Cree que
el futur va en aquesta línia: no l'en

senyament totalment on-line sinó

l'ensenyament semipresencial, en

contacte amb el professor. A la UIE
tenim un títol on-line, pero també

és cert que jo he intentat oferir a

distancia dues carreres més, i les
facultats respectives em varen dir

que no. En part, perque tothom
esta a l'espera dels nous plans d'es
tudi.

Pero les universitats a distancia
tenen més alumnat any rere any
i les tradicionals tenen proble
mes per mantenir el nombre
d'alumnes.

Aixó és vera pero cree que s'hi han
d'introduir matisos. D'entrada,
molta de la gent que entra a les
universitats virtuals abandona els
estudis: un de cada dos alumnes
de la UNED abandona els estudis
i, en determinades carreres, I'ín
dex d'abandonament s'acosta al
80%. Són xifres oficials.
Hi ha un segment de la població
que no té temps per anar a classe
(gent que treballa, gent que viu
enfora de la Universitat ... ); i és evi
dent que les universitats hi han de
donar una resposta.

Com veis la implantació de l'Es

pai Europeu d'Ensenyament Su
perior?

Ens hem retardat moltíssim. La
Declaració de Bolonya és de I'any
1999. Jo semprepos I'exemple que
el Marroc (un país que no té per
que aplicar les directrius de
Boloya) ja ha tret la primera pro
moció (de tres anys) adaptada a

Bolonya. La LOU no parlava de
Bolonya inicialment, ho varen

introduir al final, amb dos articles

a la tramitació al Senat que en par
len d'una manera absolutament

genérica. EI Govern d'Aznar no hi
va fer res, el primer ministeri del
Govern Zapatero ha estat

lentíssim, i és ara amb la nova mi
nistra que s'estan cornencant a

posar les bases d'aixó. El proble-
ma és que han
canviat I'enfo

cament, ara ja
no hi ha un ca

táleg de titulaci-
ons: al final per
meten que si

guin les univer-

sitats mateixes les que defineixin
els títols.

Quina relació heu tingut amb eis

estudiants? S'ha conegut que hi

hagut un canvi a la presidencia
del Consell d'Estudiants, després
de tants anys de representació

progressista majoritária?

La relació de l'equip rectoral amb
eis estudiants ha estat sempre bas
tant bona: hem intentat estar molt
a prop dels estudiants, perque pens
que ens hi hem d'entendre.
Intentam pactar totes les mesures

que afecten els estudiants. He co

incidit amb quatre presidents del
Consell d'Estudiants, i amb tots

quatre la relació ha estat bona, en

cara que s'ha canalitzat fins ara a

través del vicerector d'Estudiants
i amb el darrer president la relació
és directament amb el rector.

Jo no sabria dir si s'ha conegut la
diferencia amb el canvi. Realment,
l'equip actual ha estat un temps
sense actuar. Supós que es prepa
raven, perque ara realment s'han
posat en marxa. Cree que la major
part dels estudiants no són afiliats
ni a partits, ni a entitats, ni a asso

ciacions. I pens que els presidents
del Consell d'Estudiants han de ser

presidents de tots els estudiants.

La UIB ha estat durant molts
d'anys una referencia en mate
ria de normalització lingüística.
Com és que ara ha tornat a sortir
la polémica del catalá, amb un

vicerector que defensa que es

torni enrere i que ha tornat a treu-

re a rotlle la discussió sobre la

llengua de I'ensenyament?

J o no tene la percepció que el cata

la torni a ser conflictiu a la Uni
versitat. Més aviat al contrario Em
fa la impressió que no sera un ele
ment central en les proximes elec

cions. De fet, hem passat d'un 32%
de docencia en cata la el curs 1999-

2000 a un 57% el curs 2005-2006.
Tenim més de la meitat de docen
cia en catalá, i aixó sense provocar

problemes. Sobre les declaracions

d'aquest vicerector, cree que varen

ser desvirtuades pel mitjá de co

municació que les va publicar. La

posició del meu equip de govern
ha estat potenciar el catala: el PIa

lingüístic té una consignació pres

supostária de 60.000 euros anuals.
Part d'aquesta pujada s'explica per

aquestpla.

Com és que no us presentau a la
reelecció? És una decisió perso
nal o compartida per l'equip de

govem de la Universitat?

Fa quatre anys que som rector; i
en vaig fer quatre de vicerector
d'una area amb molta d'activitat.
He vist com els meus indicadors
de recerca davallaven molt. He

pensat que el meu cicle de gestió
havia d'acabar. I, pel que fa a

l'equip, hi ha vicerectors que tam

bé estan cansats i n'hi ha d'altres

que pretenen continuar gestionant
la Universitat; és clar que aixó ja
dependrá del praxim rector. Pera
la decisió és meva.

Si us haguéssiu de presentar a

rector, quines línies marcarien el
vostre programa?

Primer, cal fer una bona adaptació
al mare europeu i a la LOU. Sobre
tot a l'espai europeu. Haurem de
definir molt bé quines titulacions
volem oferir i, a partir d'aquí, ela
borar uns bons plans d'estudi. No
em cansaré de dir-ho: les tensions

corporativistes entre diferents
grups dins la universitat (per tenir
més docencia, per col·locar cadas
cú la seva gent) no afavoreixen te

nir una visió de conjunto El pro-
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fessorat ha de ser conscient que el

que és important és el producte fi
nal: que al final de la carrera un

alumne pot haver tingut més de

quaranta professors diferents.

Segon, hem d'implantar titulaci
ons noves. És l'espina que m'en
duc de la meva etapa de rector.

Sempre he dit que aquí fan falta

enginyeries, sobretot enginyeries
generalistes: Enginyeria Industri

al, per exemple. També s'han
d'introduir carreres noves en el

camp de les humanitats: Comuni
cació Audiovisual i Periodisme.

Quan el centre adscrit Alberta

[iménez va sol-licitar la implanta
ció de Periodisme, nosaltres pen
sávern que els títols adaptats a

Bolonya estaven a punt d'arribar:

si haguéssim sabut que aixó s'ha
via de torbar tant, hauríem dema
nat Periodisme també per a la UIE.
En tercer lloc, tot i que cal desta
car que al principi de la lesgislatura
signarem amb el Govern de les
Il les Balears un pla d'infrae
structures per valor de vint-i-set

milions d'euros (que s'esta realit

zant, encara que ha cornencat
tard), el campus s'haura de conti

nuar ampliant. Una altra qüestió
és que els ensenyaments adaptats
al nou mare europeu necessiten tot

un altre tipus d'infraestructura,
com ara classes més petites; i aixó

implicara una remodelació de part
d'alló que ja tenim.
Pel que fa a la recerca, cree que el
moment actual és molt bo. Fins i

tot en camps en que anávem una

mica enrere, com les ciencies so

cials, cree que ara millora, sobre
tot perque tenen accés a financa
ment a través de projectes euro

peus.

Com analitzau la política univer
sitaria del Govem balear i de l'es

panyol?

Em fa la impressió durant el final
del Govern Aznar no hi havia en

teniment entre els rectors univer
sitaris i la Secretaria d'Estat d'Uni
versitats. Amb la primera ministra
del Govern Zapatero [María Jesús
Sansegundo], encara que hi tení
em un tracte més cordial, hi havia
la impressió generalitzada de man-



ca d'operativitat, manca d'eficácia:
en dos anys gairebé varen fer poc
per posar en marxa l'espai euro

peu. En canvi, la ministra actual

[Mercedes Cabrera], dedica moIta
atenció a l'educació universitaria.
Pel que fa al Govern Matas la rela
ció ha estat moIt bona. Vull desta
car que quan la Universitat ha fet
una reivindicació, el Govern ens

ha ates. Hem incrementat la trans

ferencia nominativa de trenta-nou

milions d'euros a cinquanta-dos i

migo També hi ha eIs vint-i-set mi
lions del pla plurianual d'infrae
structures, que s'haura d'actualit
zar. I també he de dir que el Go
vern ha respectat sempre el que ha
decidit la Universitat en temes in
terns. Eúnic aspecte en que no hi
ha hagut una entesa clara ha estat

la recerca.

La UIB, com a institució de les
Illes, esta afectada directament

pel canvi del model urbanístic
per a les Balears. És més: el

campus queda entre el segon i el
tercer cinturó. La darrera agres
sió és que hi faran una central
eléctrica davant. Quina opinió
en teniu?

Primer de tot, cree que cal separar
la polémica de la central. Nosal
tres hi estam completament en

contra. Hi hem presentat al·

legacions directes; també hem fet
saber directament al Govern que
ens hi oposam. En rebrem el pro
motor per cortesia i per educació,
perque ens ho ha demanat direc

tament, pero aixó no fará canviar
la nostra posició.
En canvi, quant a la primera part
de la pregunta, la Universitat com

a tal no hi té un posicionamen t. El
que passa és que hi ha moIts de
membres de la UIE que (individu
alment o com a grups) mostren

preocupació, en articles científics,
en articles divulgatius, per aquest
creixement i hi són crítics. De la

mateixa manera que la Universi
tat no opina d'aItres temes, no hi

ha cap acord en aquest sentit. Sí

que várem emetre un comunicat

(al principi del meu mandat) ex

pressant la nostra preocupació so

bre el creixement viari, en que de
manávem un consum moderat i

sostenible del territorio
Sí: hem vist com Palma s'acosta
de cada vegada més al campus. Son

Espanyol ia hi era, i el Pare Bit ja
fa anys que hi éso EI metro no el

veig com una agressió, sinó tot el

con trari: és una manera de resol
dre un problema historico

Farem un exercici: destacau una

qualitat de cadascun deIs candi
dats que sonen com a possibles
successors al Rectorat:
Montserrat Cases.

És una persona amb un cap moIt
ordenat. Es nota que és física i cree

que els físics tenen el cap moIt ben
estructurat.

Martí March.

Té una gran experiencia de gestió;
ha tingut moIts de cárrecs: cap de

departament, director general.
Haver fet gestió ajuda a fer gestió.

CarIes Manera.

Fa unes análisis moIt brillants.

Sempre he estat seduít per les ana
lisis que fa de qualsevol aspecte: té
moIta capacitat per analitzar i trae

tar problemes.

Sergio Alonso.

És també un físic: també té la ment

moIt ordenada. Diria que és una

persona imparcial, que escoIta tot

hom i que té un bon sentit arbi
tral.

Per si de eas, Llorenc Valverde.

És un home molt brillant en l'ex

posició i en destacaria la passió que
posa en el que fa.
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la Universitat del seule HXI
ANTONI BENNASSAR MOYA

La institució universita
ria houró d'encarar la

finalització de la

primera decedo del

segle XXI com una

epoca en la qual viuró
un procés de canvi

profund pel que fa al
funcionament.

Així, la universitat espanyola hau

ra de canviar durant els propers

anys la seva manera de funcionar
tradicional. El primer que mudara

a la vida universitaria són els me

todes clássics d'ensenyament. Uns
canvis en la metodologia docent

que partiran del procés de conver

gencia de l'Espai Europeu d'Ense

nyament Superior (EEES).
D'aquesta manera, per entendre la

universitat del segle XXI hem
d'abordar l'efecte que tindrá el de
nominat procés de Bolonya sobre

l'ensenyament universitario A més,
i en l'ambit de la normativa esta

tal, estam vivint en aquests matei

xos moments un procés de refor
ma de la maxima disposició en

materia d'universitats: la Llei or

gánica d'universitats (LOU). Una
nova redacció de la LOU que in
clourá en el moment que entri en

vigor, després de més de 5 anys de

vigencia, novetats destacades en

cara que no revolucionáries, Per

últim, i en l'ámbit balear, s'haurá
d'analitzar de quina manera la nos

tra maxima institució educativa, la
Universitat de les Illes Balears

(UIE), afronta les primeres decades
del segle XX quant al seu desenvo

lupament i la seva consolidació.

La dec1aració de Bolonya: vé
nen temps de canvi

La integració dels estudis univer
sitaris en l'ambit europeu s'inicia
amb la signatura d'una declaració,
el dia 25 de maig de 1998, per part
de quatre estats europeus: Franca,
Alemanya, Italia i Regne Unit.

Aquesta declaració propugnava,
per primera vegada, la creació d'un
«espai europeu d'ensenyament su

perior», El19 de juny de 1999 es fa

Dos
•

una segona cimera que finalitza
amb la proclamació de la denomi

nada Declaració de Bolonya, text

que és subscrit per trenta estats

europeus. Aquesta Declaració pro

pugna que l'educació superior s'ha
d'enfocar des d'una necessária di

mensió europea. Una dimensió

europea que s'ha de tenir present
en el desenvolupament curri cu

lar dels estudis, la cooperació ins
titucional entre administracions
educatives i l'establiment de plans
d'estudis integrats.
Ladaptació de la universitat espa

nyola a Europa tindra dues gran
conseqüencies immediates. En

primer lloc, s'haurá de construir
un nou model d'ensenyament ba
sat ja no en el cómput d'hores im

partides de classe i rebudes per
l'alumne -com s'ha fet fins ara

sinó que s'haurá de computar i va

lorar el conjunt de feina que fa
l'alumne per assolir els coneixe
ments necessaris de cada materia.

Així, s'implanta el sistema dels
denominats credits europeus, o

credits ECTS, que pretenen ana

litzar i valorar quantes hores de
feina ha de fer un alumne mitia
per aprendre alló que es considera
necessari a cada estudio Aquestes
hores de feina no seran només
hores de classe magistral, ni tan

sols hores presencials, sinó que el

professorat haurá de valorar for

ccsament les hores de tutoria, d'as
sisténcia a seminaris, d'estudi i in

vestigació de l'alumne a casa seva,
etc. D'aquesta manera, la imatge
de la universitat classica, on un

catedratic exerceix el seu mestrat

ge recitant coneixement a uns

alumnes que de manera passiva
l'anoten i posteriorment memorit
zen quedara en un record del pas-
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meti la reforma de la seva llei més

important, la Llei orgánica d'uni
versitats (LOD). La LOD va ser

aprovada durant la legislatura pas
sada enmig d'una gran contestació
de la comunitat universitaria. El

desenvolupament de la LOD ha

generat situacions d'anquilosa
ment i mal funcionament que ara,

mitjancant un projecte de reforma

que actualment s'está tramitant a

les Corts espanyoles, es pretenen
corregir. La fu tura reforma, si

s'adequa a l'esperit del projecte,
pretén canviar fonamentalment
un aspecte que ha estat problema
tic des de la entrada en vigor l'any
2001 de la LOD: el regim d'accés i

permanencia del professorat uni
versitari. La LOD va dibuixar un

sistema fonamentat en una sepa
ració important entre el professo
rat laboral i el professorat univer
sitari. Per accedir a places laborals
és necessari l'acreditació positiva
per les denominades «agencies de

qualitat», entitats que tenen enco

manada la tasca de valorar els cur-

sat amb els credits ECTS. �EEES
es basa en un model d'«aprenen
tatge actiu», que vol un alumne que
faci feina de manera autónoma i
amb uns professors que adquirei
xin, de cada vegada més, el paper
de tutors que guien l'ensenyament
mesuradament autodidacte dels
seus alumnes. Aquesta nova visió
de l'ensenyament suposa una au

tentica revolució educativa. La
vella guardia de catedrátics i molts
de professors titulars s'hauran de

reciclar en les noves metodologi
es d'aprenentatge. A més, els cre
dits ECTS implicaran ben segur
una dedicació més gran dels pro
fessors a la docencia. Fer un segui
ment dels alumnes de manera in

dividualitzada, com exigeix el cre
dit ECTS si es vol implementar
amb rigor, suposará que el profes
sor haura de dedicar un major per

centatge d'hores de les que ara de
dica a l'activitat docent. Aquest fet

podria provocar que la balanca
entre investigació i docencia dels

professors universitaris, a hores

d'ara esbiaixada en favor de la in

vestigació, s'hagi d'inclinar de
manera compensatoria afavorint
l'activitat docent.
Des d'un punt de vista legal, l'in
tent d'articular un Espai Europeu
d'Ensenyament Superior ha pro
vocat que a l'Estat espanyol el

model ja historie de llicenciatures

s'hagi acabat. A partir d'ara, els

ensenyaments universitaris s'es
tructuraran en graus (primers ci

cles), másters (segons cicles d'es

pecialització) i doctorats (que es

mantenen, amb modificacions,
com el grau academic més ait a la
universitat espanyola). Comencen
a dibuixar aquest nou mare nor

matiu el Decrets 55/2006 i el De

cret 56/2005, de 21 de gener, pels
quals es regulen els estudis oficials
de grau i postgrau.

La reforma de la Llei orgánica
d'universitats (LOU)

A curt termini, la universitat es

panyola esta pendent que s'esco-
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ques i inversions que potenciín la
nostra maxima institució educati

va, la UIE, i la prestigiin davant el

conjunt de la societat.
Des d'un punt de vista estructural
i arquitectónic, i reconeixent que
durant els darrers anys s'ha millo
rat forca, és necessari culminar el

campus de la UIE i construir obres

basiques, com la desitjada biblio
teca central o un paranimfemble
matic que serveixi durant el curs

de gran sala de conferencies. A

més, la UIB presenta, des d'un punt
de vista estructural, el problema de
com s'ha d'integrar, urbanísti
cament i científica, amb el Pare Bit.
El projecte del Pare Bit mai no ha

estat elar i sembla, per un observa
dor extem, una oportunitat perdu
da. No s'hi han instal-lat empreses
emblema tiques (recordem, per

comparanca, els somnis del tras-

Superior i a les noves modalitats

d'estudi, com qualsevol altra uni
versitat de l'Estat. A més, i en l'am
bit balear, la UIE haurá de pren
dre decisions serioses per establir

quin model universitari volem per
a aquestes Illes.
La societat illenca ha de decidir
de cara a futur quina universitat

vol; decisió que comporta, en dar
rera instancia també, quin model
de societat propugna de cara a fu
tur. Les Illes Balears tenim una

ratio d'alumnes universitaris que
és la més baixa d'Espanya. Aixó és
una hipoteca seriosa per al futur

d'aquest país. Per millorar aquesta
situació és necessari un canvi d'há
bits socials, evidentment, pero
també és necessari fer una aposta
política forta per la UIE. Així, es

devé imprescindible que les admi
nistracions públiques facin políti-

rículums dels docents. Per accedir
a places funcionarials s'ha de pas
sar per unes oposicions previes,
conegudes com a «habilitacions»,
que es realitzen anualment i de
manera centralitzada per a tot l'Es
tato Ambdós models han mostrat

problemes i la nova LOU intenta
ra adequar un sistema més trans

parent i assequible per seleccionar
els nous docents universitaris. Es

perem, pel bé de la universitat, que
ho pugui aconseguir.

La Universitat de les DIes Bale
ars i eIs seus reptes de futur

Dins un mare de canvi constant,
la Universitat de les Illes Balears
es trobara la proxima década uns

reptes de futur seriosos. Inicial

ment, la UIB s'haura d'adaptar a

l'Espai Europeu d'Ensenyament

�mbat
Llibres
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passat Nadal Batle sobre la instal·
lació d'un centre d'investigació de
la companyia informática Apple a

Mallorca) i la vida del Pare Bit dis
corre de manera paral-lela, i en

certa mesura d'esquena, a la Uni
versitat. La integració d'ambdós

centres, que necessita suport i im

puls per part dels poders públics,
sembla una tasca imprescindible.
Per últim, i des d'un punt de vista

arquitectónic, per tenir un campus
de categoria és necessari fer un

projecte complet d'enjardinarnent
del campus de la UIE. A tots en

vénen al cap les imatges dels

campus nord-arnericans, anglesos
o francesos que simplement des de
un punt de vista paisatgístic és un

plaer contemplar-los i passejar-hi.
La UIE hauria d'anar per aquest
mateix camí.

No només amb arquitectura i obres
es construeix una universitat. Així,
la UIE i els dirigents polítics edu

catius d'aquesta terra han de dibui

xar el camí de la nostra universitat
a partir dels estudis i les línies edu

catives. S'han d'implantar noves

titulacions. EI vell somni d'aquest
país és que la UIE tengui una fa
cultat de medicina. No serem, se-

gons la meva opinió, una univer
sitat completa fins que la maxima
institució universitaria illenca no

pugui formar els seus propis met

ges. A més, una facultat de medici
na obriria noves línies d'investi

gació en materia de ciencies de la
salut que podrien contribuir que
la UIE tingués cen tres de recerca

destacats en el mare estatal i inter
nacional. Quant a les ciencies hu

manes, i per no limitar-nos a pro

postes vinculades a les ciencies
naturals com sol passar sempre,

proposam de manera agosarada
que la UIE constitueixi un centre

d'investigació multidisciplinari en

l'estudi de la política i la societat.

Així, i fora voler ser pretensiosos,
recordem per exemple la impor
tancia que ha tingut l'Institut for
Sozialforschung a l'hora de situar a

la ciutat alemanya de Frankfurt
com un referent cabdal pel pensa
ment del segle XX. En el nostre

cas, i per les peculiaritats de la nos

tra terra, temes com la globalitza
ció económica, els moviments

migratoris, o el problema de la des
connexió entre la política i les
masses podrien esdevenir en ma

teries forca interessants per ser es-

tudiades des de una institució aca

demica illenca en l'ambit social.
Per acabar amb els reptes de futur,
la UIB ha d'adoptar necessária
ment un paper destacat durant els

propers anys en un ambit que no

podem oblidar: la normalització

lingüística i cultural d'aquest país.
En una epoca de retrocessos con

tinuats en el ia de per si lent pro
cés de normalització lingüística, la
UIE ha de ser estendard de la de
fensa de la llengua i cultura propi
es. Així, esperem que les autoritats

polítiques confiín en la institució
universitaria illenca com a ens

consultiu i orientador per fer polí
tiques decidides en favor de la llen

gua i la cultura catalanes. A més, la
UIB mateixa no ha de fer passes
enrere quant aIs objectius norma

litzadors assolits. D'aquesta mane

ra, la llengua vehicular de l'ense

nyament universitari ha de ser

majoritáriament la catalana, i s'ha
de fer normal almenys a la vida

académica allo que, malaurada

ment, no ho és a la societat.

*Antoni Bennássar Moya és pro

fessor de Dret Constitucional a la
Universitat de les Illes Balears.



II carní cap a la diferencia

La creació i

desenvolupament de la
Universitat de les

IlIes Balears (U I B)
constitueix el factor

sociocultural més

important de la segona
meitat del segle XX a

les nostres iIIes.

No només per la implicació cien

cia-societat (a talI d'exemple, es lle

geix una tesi doctoral prácticament

cada setmana) sinó pel que ha re

presentat i representa l'amarament

social constant de personal format
a una universitat. La seva consti

tució significa el tan anhelat accés

a l'educació superior per a tothom,
no només per a les classes més pri
viIegiades. Un pie assolida la meta

de tornar a tenir estudis universi

taris a les illes, la UIE s'ha de plan
tejar els reptes de la qualitat i

I'excel-lencia, aixó sí, amb consci
encia de la seva joventut, de les

potencialitats reals de la institució

(som una universitat de dimensi
ons reduídes) i dels reptes de futur,
entre els quals destaca la homoge
neítzació de l'espai universitari

Dos
•

europeu i l'ús intel-ligent de les
noves tecnologies. Sense renunci

ar a la diferencia, en la qual hi ra

dica un element potent de

competitivitat global.

Una universitat jove

No hi ha present sense passatPer
situar correctament les dades so

bre la Universitat de les Illes Bale

ars en el seu presen t, cal ser cons

cients del seu punt d'arrancada.

Lany 1483 el rei Ferran II havia

autoritzat l'Estudi General de

Mallorca, que es transforma l'any
1692 en la Universitas Maioricensis

Lulliana, que dura fins al 1829, en

que acaba la seva vida la primera
etapa de la Universitat a les nos

tres illes. D'aIeshores enea la re

construcció de la Universitat a les

Illes Balears recornenca a través de

l'Estudi General Lul-liá (1950), la

creació de la Catedra Ramon Llull

(1959), la instauració d'uns cursos

comuns de Filosofia i Lletres

(1968) -tot aixó anterior, amb el

patrocini de la Universitat de

Barcelona-; la creació d'un Patro
nat i d'una Comissió Promotora,
entre 1972 i el 1978, feren possible
el retorn dels estudis universitaris
a les Balears, per decisió del PIe
del Congrés de Diputats del15 de

mare de 1978. Una comissió recto

ra presidida per Antoni Roig i un

primer rector nomenat, Antoni

Ribera, conduíren a les primeres
eleccions per al carrec de rector.

EI desembre de 1982 fou elegit el
Dr. Nadal Batle, que fou confirmat

pel Claustre Constituent de 1984,
reelegit de bell nou els anys 1987,
1990 i 1993. No es presenta a les
eleccions que convoca abans d'ex
haurir el seu termini l'any 1995. EI
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nou rector va ser el Dr. Llorenc
Huguet, que va ser tornat a elegir,
fins a l'any 2003. D'aquell any, i fins
l'actualitat, ocupa el cárrec el Dr.
Avel-lí Blasco, que ja ha anunciat
que no es presentara a les noves

eleccions de mare de 2007.
En una primera etapa, i resumint

molt, tot i que s'havia aconseguit
la implantació universitaria a les
Balears calia afrontar el problema
generat, entre altres coses, pels bai
xos pressupostos, la gran mobili
tat del professorat, que deixava
orfes departaments sencers o la
minsa oferta académica; en resum,
la construcció d'una vertadera uni
versitat. En el període en que fou
rector Nadal Batle (1982-1995), dot
ze anys, es posaren els fonaments.
Dels trets d'aquesta epoca es po
drien destacar: la redacció i el des

envolupament dels estatuts de la

Universitat, peca elau per al seu

funcionament; el desenvolupa
ment de nous estudis -I'oferta ba
sica de la universitat a la societat,
pero no l'única-, l'inici de la cons

trucció del campus universitari, la
consolidació de la UIB -en rela
ció amb la seva implantació i in
serció social dins les illes Balears

,l'increment de les relacions exte

riors, sobretot amb l'estranger, a

través dels convenis, deIs progra
mes europeus, dels postgraus com

partits; la millora progressiva de
les capacitats d'investigació (la
UIB es trobava ja el 1990 entre les
sis primeres universitats de l'Estat

espanyol en ratio investigadora);
l'assoliment de certes línies

d'excel-lencia, sobretot en tecno

logies de la informació i la comu

nicació.
No es pot deixar de citar que la

promulgació de la Llei de reforma
universitaria (LRU), l'any 1983,
obrí noves perspectives de desen

volupament i d'autonomia de les
universitats i prova d'aixó és que
els Estatuts que se'n derivaren
confirmaren l'esperit de la llei: l'au

tonomia de la universitat, l'orga
nització basada en els departa
ments, la reforma básica de l'es

tructuració académica. Així, en tre

les tasques més importants que se'n

desprengueren, caldria destacar la

redacció dels primers Estatuts, que
en fixaren des del nom (Universi
tat de les Illes Balears) fins a les
missions d'ensenyament, recerca,
difusió deIs sabers, tot accentuant

el fet essencial de ser una institu
ció lligada a la realitat historica,
social i económica de les nos tres

illes. La UIB naixent ja es consi
derava que havia de ser un instru
ment important per construir el
nostre país. EIs Estatuts de 1985 es

van haver de reformar, en un pa
rell d'ocasions, basicament per re

collir la complexa juridicitat que
emana de la LRU de 1983 i del seu

propi desenvolupament. S'havia

assentat, pero, la convicció que la
Universitat havia de ser una eina
de transformació de la societat ba

lear, a través de l'educació i, sobre

tot, de l'educació superior a l'abast
de les capes socials que, abans, s'ha
vien vist impedides d'accedir-hi.
Durant l'etapa de Llorenc Huguet
com a rector, entre altres actuaci

ons, s'afirmaren les solucions per
a una altra de les problernatiques

de la UIB: la fragmentació territo
rial de les Illes Balears. Es posa fil
a l'agulla desenvolupant les exten

sions territorials de la Universitat
a Menorca i a Eivissa-Formente

ra, amb seus universitaries a les
dues illes. Com a resultat d'aquest
procés s'obriren canals de comu

nicació -aprofitant les noves tec

nologies- per millorar l'ensenya
ment on line, cosa que, a la llarga,
també possibilitá obrir noves de

legacions de la universitat a molts

municipis i confegir un model
inforrnaticotelemátic per a la for
mació continuada, un dels reptes
de futur que afronten les universi
tats en aquest segle XXI. Cal tam

bé destacar de l'epoca del rector

Huguet diverses iniciatives d'orga
nització interna que tingueren un

impacte positiu, com és el eas del
document de plantilles o l'inici
d'una estructura fonamentada més
en les facultats que en els departa
ments.

El colofó d'aquesta etapa de la UIB
ve representat per la redacció del



PIa estrategic. EI elaustre de la UIE
va aprovar, el 2002, el PIa es trate

gic de la UIE (2002-2006), el qual,
almanco teóricament, havia de

guiar els passos de la insti tució
durant aquests anys. Faria falta
veure si s'ha estat capac de seguir
lo o esbrinar fins a quin punt es

veis, els processos d'avaluació ins

titucional, les avaluacions segons
el model europeu d'excel-lencia:

EFQM, etc.) és l'existencia d'un

sistema de gestió de qualitat i la

seva implantació, que suposara
adoptar eines i metodologies no

ves, per ajudar a millorar signifi-
cativament l'or

ganització de la

UIE en tots els

nivells.
Encara és prest,
i manca perpec
tiva, per saber

que trascendira

de l'epoca del rector Avel·lí Blasco,
pero sembla que el foment de l'ac

ció tutorial i l'interes per a la mi

llora de l'acció docent ocuparan
llocs destacats.

Encara és prest per
saber que troscendiró de

l'epoco Blasco

podien dur a terme totes les seves

nombroses indicacions. EI PIa es

va estructurar en base a un sectors

elaus i els seus eixos són elements

que organitzen l'actuació de la
UIB de forma permanent, concre

tant la seva missió o la seva raó de

ser. Són el següents: eix de la for

mació, eix de la recerca i de la in

novació, eix de la llengua, eix de
les persones (alumnat, PDI i PAS),
eix del campus, eix de la captació
de recursos i de la gestió, eix de les
relacions amb la societat de les

Illes Balears, eix de les relacions
exteriors i internacionalització i
eix del desenvolupament de valors
culturals i socials. Així mateix, per
tal d'ajudar a definir la identitat de

la UIE, i per diferenciar-la d'altres

universitats, es proposaven les se

güents línies preferents de treball:

turisme, medi ambient, qualitat de
vida i tecnologies de la informa

ció i la comunicació (TIC). No
obstant aixó, es fa avinent que du

rant el desplegament del PIa estra

regie es podria incorporar alguna
nova línia preferent de treball.
Així mateix, en aquesta línia d'ava
luar els diferents departaments i

serveis, s'han anat efectuant diver
ses análisis i avaluacions, amb la
intenció qu la UIE fos una institu
ció homologable amb els están
dards normalitzats de qualitat. A
tall d'exemple, el PIa estrategic de
la gerencia de la UIE, en el qual
s'adverteix que la pedra angular
d'alguns dels més importants i ac

tuals reptes universitaris (la con

vergencia europea, l'acreditació de

titulacions, la certificació de ser-

Una universitat competitiva
EIUoc real actual de la UIB

El ball de xifres, per significar un

creixement quantitatiu, és prou

conegut i serveix de referent, pera
no s'han d'oblidar les passes qua
litatives. El creixement en l'oferta
de titulacions universitaries es des

envolupá a bon ritme (12 el 1982;
33 el 1995, 41 e12006, sense tenir en

compte els títols de postgrau i la
titulació superior de Turisme). EIs

nous estudis tengueren una ade

quació complicada, quan el Go
vern aprová el nou decret de titu
lacions universitáries, l'any 1990,
amb l'aparició de nous títols i del

credit com a mesura. La UIE va

haver d'afrontar el repte no sense

traumatismes i amb una economia

d'assignatures, sense la qual, s'hau
ria produít un crack per sobresatu
ració de la capacitat docent. De les
noves titulacions, cal esmentar les

enginyeries lligades a les telecomu
nicacions i la informática, les ma

tematiques, pero també les lligades
a l'economia o al turisme, aquesta
darrera una aposta valenta, desafi
ant el centralisme que considera
va que l'única titulació oficial ha
via de residir a Madrid.

Aquesta evolució comporta un

procés paral= lel de creixement

dels professors (245 el 1982, 621 el

1995, 1019 el 2006), de l'alumnat

Dos
•

(1045 el 1972, 12.232 el 1995, 13.751

el2006), dels pressuposts (489 mili

ons de pessetes el 1982, 6.203 el 1995,
12.456 el 2006 -78,86 milions

d'euros-). Aquestes xifres donen
una referencia quantitativa de l'ex

pansió de la UIE. S 'ha de tenir es

ment que aquest ha estat un pro
cés d'expansió no només dels de

partaments estrictes de la UIB -

organs de docencia i d'investiga
ció- sinó de tot un entrellat de ser

veis, secretariats, laboratoris, aules

de cultura, música o esport, i la

participació en la Fundació Uni

versitat-Empresa de les Illes Bale

ars, instrument de col-laboració
amb el teixit productiu de les illes

des del'any 1996.

Una de les obsessions socials és la

de si tuar correctament ellloc de la

UIE, dins un món de competiti
vitat futura, amb esment de dibui

xar previament les característiques
de la nostra universitat. Una uni

versitat molt jove, de dimensions
reduídes i, per tant, amb falta de

massa crítica a bastament per as

solir determinades prestacions,
que sí poden assolir universitats

molt més grans. Per aquest motiu,
sempre s'han de saber dimensio

nar correctamen t els parametres
de la UIE, per proposar actuacions

de futur assequibles. Tot tenint aixó

presen t, pero, ens podem sentir
satisfets del paper i dellloc on s'ha

coI·locat la nostra universitat en

aquests pocs anys d'existencia. En

quins criteris ens hem de fona
mentar per dir que una universitat
és més bona que una altra? En la

recerca que fa el professorat o en

les relacions que manté amb el
món empresarial o en les opini
ons de l'alumnat sobre la qualitat
docent? Sigui com sigui, pero,
aquests ránquings universitaris
són de cada dia més nombrosos i

de major influencia sobre l'opinió
pública i, per tant, sobre la societat
i sobre els nostres futurs alumnes,
En el darrer ránquing de les cinc

centes millors universitats del

món realitzat per la Universitat

Jiao Tong de Xangai només hi apa
reixen nou universitats espanyo

les; la més ben situada és la Uni
versitat de Barcelona en ellloc 151.
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Les altres vuit són: l'Autónoma de

Madrid, la Complutense, la Poli
técnica de Valencia, la de Valen
cia, l'Autónoma de Barcelona, la
de Granada, la de Sevilla i la de

Saragossa. En un altre ránquing de

prestigi (<<The World's Top 200
Universities 2006»), de The Times,
només hi apareix, la Universitat
de Barcelona, que hi ocupa ellloc
190. És evident que la UIE, per les
seves característiques, no es pot
situar en aquestes tessitures. Ni

tampoc en la classificació de les
cent millors europees, en que no

més n'hi ha tres d'espanyoles: la
Universitat de Barcelona, en el
lloc 57 i, en les darreres posicions,
l'Autónoma de Madrid i la

Complutense. En el «Top 50

European Universities», de The

Times, no hi ha cap universitat

espanyola. Pero sí que la presen
cia de la UIE és notable entre les
universitats de l'estat espanyol. En

una de les classificacions més seri

oses, feta enguany pel Grupo de

Investigación S. C. Imago a partir
del criteri de la producció científi
ca de qualitat realitzada durant el

període 1990-2004, la UIE ocupa el
lloc 45 entre les 263 institucions
analitzades Un altre informe tam

bé recent, elaborat en aquest cas

per la Fundación Española para
la Ciencia y la Tecnología, amb
dades del període 1998-2002, que
analitza l'índex de productivitat de

recerca, situa la UIB en ellloc se

gon de l'Estat. És molt important,
tant per l'assentament del present
de la UIE com per situar-se cor

rectament en ellloc de sortida cap
al futur, convencer la societat que
la Universitat de les Illes Balears
és una bona universitat i que en

els ránquings avaluatius seriosos
hi fa un bon papero Tot aixó s'ha

aconseguit, a més, salvant dificul
tats de financament: s'ha de saber,

per exemple, que el2004 -el darrer

any amb dades comparatives fia
bles-la quantitat de doblers que la
UIE rebia per alumne era 5,19
punts inferior que el terme mitja
de les universitats espanyoles.

La UIB i eIs reptes de futur
El camí de la diferencia

Ladaptació a la societat del conei
xement i a un context globalitzat
és un repte al qual s'estan enfron
tant totes les universitats. [a fa anys
que es va iniciar el procés: l'any
1999 els ministres de 29 paísos eu

ropeus signaren l'anomenada De
claració de Bolónia, que posa en

marxa algunes de les accions que,
se suposa, aconseguiran aquesta
adaptació. Hi ha, per tant, uns com

promisos que, tant si es vol com si

no, la UIB, i la resta d'universitats
de l'Estat, hauran de complir. Adap
tar-se a l'Espai Europeu d'Ense-

suport de
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nyament Superior es pot fer de di
verses maneres. La via més facil ,

pero també la que condueix a me

tes menys ambicioses, consisteix a

plantejar aquesta adaptació com si

fos, simplement, una exigencia
burocrática i, conseqüentment, se

guint les normes emanades d'altres

organismes, centrar-se en eis can

vis mínims: variar l'estructura deis

Des de 1976

estudis i, sobretot, eis metodes do

cents, les formes d'ensenyar. Asso
lir aquestes tites ja és prou impor
tant i ningú no pronostica que si

gui cosa fácil. Pero conveé tenir cIar

que fent aixó, seguint només aquest
camí, no farem res que no facin els
altres. I precisament fer coses dife
rents és ei repte més important que
planteja l'adaptació en un entorn

ESPECIALISTES

EN ARTICLES

DE MUNTANYA,
CAMPING, ESQUÍ

IESCALADA

Tequipam per a I'aventura

globalitzat: el carni de la diferencia
és el que s'hauria de seguir per adap
tar-nos a l'Espai Europeu d'Ense

nyament Superior.
Per encarar bé l'adaptació a un

entorn globalitzat cal no només

centrar-se a donar resposta als can

vis imposats sinó, sobretot, cercar

respostes a l'escenari de futur de

l'ensenyament superior en el qua!
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la Universitat de les Illes Balears
s'haurá de moure. Dit en altres pa
raules: el gran repte consisteix a fer
més del que faran els altres i, sobre

tot, fer-ho d'una altra manera.

La mobilitat, els alumnes captius i
el perfil propiCom en tot exercici
de prospectiva, jugam amb un ele
vat grau d'incertesa i és ben sabut

que les tendencies actuals poden
variar i desdibuixar l'escenari pre
vist. Amb les orientacions que s'ob
serven en els darrers anys, el que
sembla més previsible és que, a

nivell general, les institucions uni

versi taries, tot i perdre el mono

poli de la creació i transmissió del

coneixement, hi continuaran te

nint un paper preponderant, sobre

tot les universitats públiques. Així
i tot, pero, la competencia entre les

universitats s'accentuará de forma
notable. De cada dia el nombre

d'alumnes captius, alumnes que

decideixen estudiar a una univer
sitat concreta, no perque creguin
que sigui la millor opció acaderni
ca sinó, simplement, perque no

se'n poden anar a una altra, aquest
tipus d'alumnat, deiem, es reduira
considerablement. La decisió so

bre on estudiar es basara més en

criteris de qualitat i prestigi que no

en motius de proximitat geográfi
ca o de simple interes per al des

placament Preparar-se per a un

escenari amb una mobilitat consi
derable en el camp de l'educació
superior (per cert, convé recordar

que 29 de cada 100 universitaris
amb residencia habitual a Balears
estudien a la Península: a casa nos

tra l'escenari de futur ja té molt

d'actual) implica fer de la qualitat
una de les metes de la política uni
versitaria. I per aixó no queda més
remei que especialitzar-se: seguir
el principi de fer poques coses pero

ben fetes. EI que hauria d'impor
tar no és ampliar indefinidament
el catáleg de carreres sinó aconse

guir que les que es tenen gaudei
xin d'un elevat grau de prestigio
Les universitats preocupades més

per la quantitat que per la qualitat,
les institucions sense un perfil
propi, tendran mal de fer sobreviu
re en el futur que es comenca a di
buixar.
Fins ara s'han fet poques passes per
anar cap a l'especialització; la UIE

pateix els mateixos mals que la

practica totalitat de les universitats

espanyoles: l'escassa diferenciació.
Un dels inconvenients del desen

volupament del sistema universi
tari espanyol dels darrers anys con

sisteix en l'uniformisme; totes les
universitats estan tallades amb el
mateix model: com més estudis
millor i escassa o nul·la especialit
zació. Ningú pensa que aixo pugui
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continuar per molt de temps. Fa poc,

Guy Haug, un dels millors experts en

educació superior, ens recordava la
necessitat de canviar la nostra mane

ra de pensar i veure que «la Universi
tat ja no existeix: existeixen les uni
versitats.»

Cal determinar en quins camps s'ha
d'especialitzar la recerca i la docen
cia superior a les Balears per orien
tar bé el futur de la UIE. Hi ha hagut

diversos in ten ts per determinar vies

prioritáries, no absents d'inconveni
ents. Així, per exemple, el PIa estra

regie de la um per als anys 2002-2006
marca com a línies preferen ts el

camp del turisme, el medi ambient,
la qualitat de vida i les tecnologies
de la informació i la comunicació

(TIC). Es constata, pero, que aquesta
prioritat ha tingut pocs efectes prae
tics. Més conseqüencies ha tingut-i

no precisament positives per a la
UIB- el PIa de ciencia, tecnologia i

innovació 2005-2008 del Govern de
les Illes Balears que, sorprenent
ment, ha situat la recerca en cienci
es de la salut com una de les arees

prioritáries a la nostra comunitat, i

que s'ha traduit amb la creació d'un

centre, al marge de la UIB, excel·
lentment dotat. No discutirem la via

bilitat que les Balears puguin sobre-
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sortir en aquest camp -tan i tan com

petitiu- i ho deixarem a part, mani
festant el desig que la nostra classe
política es prengui el tema de les líni
es prioritáries de recerca i docencia
superior a Balears amb la seriositat
que es mereix. És un error estrategic
de primer ordre anar creant centres

de recerca al marge de la DIE; no te

nim, ho repetim, massa crítica a bas
tament per prendre decisions d'aquest
tipus que no fan altra cosa que debili
tar-nos a tots. Concentrar la recerca a

l'entorn de la DIB crea una sinergia
molt positiva.
EI repte de l'avaluació permanent.
La DIE té un grau elevat d'autono
mia de gestió, i tot indica que la refor
ma de la LOD que ara s'esta tramitat
encara l'ampliará, tot i que es debiliti
el paper dels Departaments. Per treu

re'n el millor profit és imprescindi
ble que aquesta autonomia vagi acom

panyada de la responsabilitat. No és
senzill transformar aquest principi
amb el qual és segur que tothom hi
coincidiria- en accions practiques.
Hi ha, pera, una via de desenvolupa
ment de la responsabilitat que hauria
de ser ineludible: passar comptes. És
a dir, els objectius i les tasques desen

volupades per assolir-los haurien de
ser permanentment avaluats. I no

només en el mare de la propia DIE;
hauria de ser en el Parlament de les
illes Balears on, cada any, el nostre

Rector passas comptes. Seria una ma

nera de posar les coses en el seu lloc:
el control del poder polític, centrat

en els objectius i els resultats i l'auto

nomia, en els procediments. Per as

solir aquest repte calen, almenys, dues
coses: tenir un pla estrategic i una clas
se política que s'interessi per la Uni
versitat més enlla de les paraules i els

discursos. Redactar el pla -recordem
que l'actual finalitza aviat- és facti
ble; canviar la forma d'entendre la
Universitat per part del nostre poder
polític és una cosa un poc més com

plicada.

EI repte de la projecció i implicació
social

És gairebé un tópic: la Universitat ha
tenir més projecció social. De totes

les maneres, la DIB manté convenis
de col-laboració amb múltiples insti
tucions de les Balears; al mateix

temps, i fruit d'aquest major accés a

l'educació superior que ha possibili
tat I'existencia de la DIE, a gairebé
tots els llocs de decisió importants de
les Illes, ja hi ha llicenciats per la

DIE; l'impacte social de la nostra Uni
versitat és major que el de moltes al

tres; la Fundació Universitat-Empre
sa -el pont edificat per la DIE per
unir-se amb el món empresarial- sig
na cada curs més de 600 convenis amb

empreses i altres entitats. Aquest front
-el de la projecció social- no és preci
sament una debilitat de la DIE. Així i

tot, pera, hi ha determinats aspectes
del vincle amb la comunitat que cal

enfortir; sobretot els relacionats amb
la implicació en la política universita
ria; el Consell Social de la DIE hauria
de trobar un dinamisme del qual ara

no gaudeix; fins ara aquest organ ha
estat molt poc efectiu. Pero creiem que
potenciar-lo és del tot imprescindible
per a la millora de la Universitat,

El repte territorial

Transformar les debilitats en fortale
ses és una virtut del pensament crea

La DIE ha hagut de fer servir

aquest pensament a l'hora d'encarar
la discontinuítat territorial del país.
Per aixó es va posar en marxa un sis
tema d'educació on line, amb l'ús de
les noves tecnologies de la informa
ció, que ens ha situat entre les uni
versitats espanyoles més ben posicio
nades en aquest terreny. Recordem

que les universitats no presencials
són les úniques que en aquests dar
rers anys guanyen estudiants i pensem
també que la formació permanent és
el sector amb més expansió. Sens dub
te la DIE ja esta ben situada per com

petir en educació a distancia, cal po
tenciar aquest camí amb fermesa.

EI repte de la bona gestió de l'auto
nomia.

Les universitats espanyoles necessiten

sossegar-se; amb l'aprovació de la re

forma de la Llei orgánica d'universi
tats (LOD) tindran el tercer mare nor

matiu en sis anys. Es tracta d'una llei

que ofereix més autonomia, és menys
intervencionista. Perque els seus efec
tes siguin positius, pero, caldrá que les
universitats en facin un ús responsable
i per aixó sera necessari, entre altres

coses, que els processos de selecció del

professorat siguin més oberts. El tema

de la gestió responsable necessitaria
més pagines de les que disposem, pero
ha de quedar constancia que aquest
no és un repte de calibre menor. Com

tampoc ho són els de la millora de la

qualitat docent o l'interes per atreure

els alumnes i cuidar-nos-en.

*ClimentPicornell, doctor en Geogra
fia, iJaume Sureda, doctorenPeda
gogia. Professors de la Universitat de
les llles Balears, de 1 a han es t
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II valencia és catala, també segons la HAI

La Real Academia Española (RAE) ha emes un informe a petició del Tribunal Suprem que avala que el

valencia i el catalá són la mateixa llengua. Es tracta d'un dictamen per avaluar la idoneítat de la fórmula que
féu servir el Govern espanyol en la petició de l'oficialitat del nostre idioma a la Unió Europea: «la llengua que

es denomina catalá a la comunitat autónoma de Catalunya i a la de les Illes Balears i que es denomina valencia

a la Comunitat Valenciana».

Aquesta expresió va ser rebutjada per la Generalitat Valenciana, que el febrer de 200Sla va recórrer adavant el

Supremo
El procés ha seguit el seu curs i ha implicat diverses institucions, a les quals les parts en conflicte han sol·licitat

la seva opinió. Una d'elles ha estat la RAE, que ha arribat a la conclusió que aquesta fórmula «és propera a la

que apareix a la versió actual del diccionari de l'entitat per a l'entrada valencia», que diu: «Variedad del catalán

que se usa en gran parte del antiguo Reino de Valencia y se siente allí comúnmente como lengua propia». Pero

no acaba aquí, ia que l'informe afegeix que aquesta expresió s'avé a més arnés amb el dictamen de l'Academia

Valenciana de la Llengua sobre el nom i l'entitat de l'idioma autocton, que afirma que «a Espanya hi ha dues

denominacions igualment legals per a designar esta llengua: la de valencia, establerta a l'Estatut d'autonomia

de la Comunitat Valenciana, i la de catala, reconeguda aIs estatuts d'autonomia de Catalunya i de les Illes

Balears i avalada per l'ordenament jurídic espanyol i la jurisprudencia».
La consideració de la RAE deixa en evidencia la Generalitat Valenciana, que manté recorreguda judicialment
una formulació d'una institució consultiva de la mateixa Ge-
neralitat.
Arnés d'aixó, el Tribunal Superior de Justicia de la Comunitat

Valenciana ha emes una nova sentencia en contra de la Con

selleria de Cultura, Educació i Esports del País Valencia per no

considerar la llicenciatura en Filologia Catalana com un ins
trument d'acreditació del coneixement del valencia en els pro
cessos de selecció de personal docent no universitari de 2005.

La resolució s'ha produit arran del recurs interposat al seu

moment pel STEPV:

Aquesta sentencia es basa en la doctrina del Constitucional en

el sentit que, a nivell normatiu, l'área de la Filologia Catalana

assumeix tots els continguts cognictius relatius al valencia.
Per aixó, considera contrari a dret no reconeixer aquesta titu
lació.
Tot plegat un cop més contra el secessionisme lingüístic i una altra

passa a favor del reconeixement ple de la unitat de la llengua catalana.

la societat i el canli climatic
Dia 3 de novembre, Tornas Molina dicta la ponencia «La socie
tat i el canvi climátic» al-Centre de Cultura de Palma. Aquesta
activitat forma part del cicle de conferencies «El clima, temps
de canvi», organitzaty per la Fundació "Sa Nostra". Tornas Moli
na és llicenciat en Física, periodista col-Iegiat i cap de

Metereologia de Televisió de Catalunya, on presenta la informa
ció metereológica, L'home del temps de TV3 ha publicat els
llibres Tujo i el MediAmbient, Contes del Temps, Contes de l'Uni
vers i Contes de la Terra.



lamborinada de suport ais germans Martorell
EI darrer dissabte de novembre, la placa de Cort va ser un clam de suport a Pere i Mane!
Martorell, expulsats dels Tamborers de la Sala de Palma perque s'identifiquen amb el
moviment Salvem la Real. Més de cent persones es congregaren a la placa principal de la
ciutat amb tot tipus d'instruments de percussió per reclamar a la batlessa de Palma la
readmissió d'aquests dos joves, acomiadats per motius ideológics,

lenlfacii _el ,Irtal 'lb Ilenglurg
Llengua.org (www.llengua.org) és un projecte impulsat per la
Fundació Observatori per a la Societat de la Informació de
Catalunya (Fobsic), amb dades del directori DMOZ,que pretén
facilitar la tasca de recopilar les adre
ces d'enllacos recomanats deIs ser

veis lingüístics en lIengua catalana.
Així, en principi es pretenia només
oferir les categories de Ilengua cata

lana de l'Open Directory Proiect,
que eren uns 1.500 enlíacos, Pero de
seguida es va veure que elp�
era prou potent per in� els
més de44.000 que existeixeD enHen
gua catalaBa.EI coordmadot del
proiecte, Víctor PaQ:ties, va�
lar fa poc a Girona a uesta�
ció del portal.
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Ixplsicií hlmenatge a
Damia Ulguet a Sa Nostra

El passat dimecres dia vint-i-dos de novembre es va presentar l'exposició
«Damiá Huguet de primera ma» al Centre de Cul
tura "Sa Nostra" de Palma; s'hi podrá veure-la fins
al proper dia cinc de gener.
Lexposíció vol retre homenatge al poeta campa
ner als deu anys de la seva mort. A la presentació,
Carme Castells, comissária de la mostra, va desta
car que a més a més de la faceta de poeta, que fa de
fil conductor de l'exposició, també s'hi destaquen
altres aspectes rellevants de la vida de Damiá

Huguet, com la seva passió pel cinema, la seva fo

tografia i el seu activisme cultural.
En paral-lel a l'exposició també es podrá veure un cicle de cinema, amb

algunes de les pel-lícules preferides del poeta i el volum Paraules sense pa
ranys, editat dins la revista de cinema de la Fundació Sa Nostra, Temps
moderns, que conté un próleg de l'escriptor Antoni Serra i un epíleg de!

poeta i polític Damia Pons.
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Degué ser a principi de

curs, quan estudiúrern
I'arquitectura

megalítica, que en

Joan ens cornencó a

parlar de la casa d'en

Rafel; I'habitatge tenia

la particularitat
d'ubicar-se dins d'un

navetiforme.

En [oan era realment el que se'n

diu un alumne avantatjat, per aixo

se'n temia de l'abast d'aquesta in

formació. No era el que més me

moritzava d'entre els companys, ni

el primer a fer els treballs -sembla

que se'n deixa algun-, ni el que
més assistia a classe. Pero sí que
era el que feia més comentaris a

l'aula. Comentaris oportuns, crea

tius i ocurrents. Tant li era si es trae

tava d'art sumeri, acadi, neoassiri
o paleobabilónic, ElI hi deia la seva

sense insinuar ni de lluny que el

professor no anás bé, feia sempre
els comentaris de forma perfecta
ment assertiva. En [oan copsava
les idees i les integrava tot d'una
en el món propi, a qualsevol ni
vell, Sovint els alumnes més estu

diosos no les hi arriben a integrar,
les deixen a un compartiment es

tanc lluny de dimensions més ín
times com l'emotivitat o l'humor.
Acabat el curs, en Joan i jo visita
rem els navetiforme d'en Rafel, i
en sortí un escrit que va anar a pa
rar a les mans d'un periodista. Un

periodista avantatjat, també, en

Lluís. Com el nostre alumne era

una persona amb encant, tendre i
amorós (tot sia dit amb la distan
cia que pertoca, que ningú es

pensas el que no és). En Lluís era

amorós, pero tanmateix era perio
dista, ho duia a la sang, no ho po
dia evitar. Volia saber coses i més
coses dels navetiformes, i nosaltres
no en volíem donar el net. Així

que l'escrit queda oblidat, pero
avui, quatre anys després, no hem
sabut resistir la temptació de do
nar-li sortida. No hem pogut fer
igual amb els croquis dels alcats

dels navetiformes perque qualse
vol sap per on devers cap lleven, i

bé que els hem cercat., Les foto

grafies, després d'esforcos ingents,
sí que les hem localitzades i en re

produim una partida. Amb tot ple
gat, per no facilitar les coses als

curiosos, hem parat esment d'em

mascarar una mica els noms de les

persones i dels llocs.

Un escrit de fa quatre anys

En Joan rn'havia parlat d'en Rafel,
un home de més de vuitanta anys,

que viu avui, 7 d'octubre de l'any
2002, a un navetiforme. Natural
ment que, des del primer moment,
em va pareixer una historia fasci

nant, les nave tes d'habitació o

cambres navetiformes, a Mallorca

són monuments característics del

període Pretalaiotic (2000-1300
a.c.) que, segons sembla, s'utilit

zaven com a habitatge. O sigui, que
els navetiformes d'en Rafel eren

habitatges prehistorics que avui,
posem 3500 anys després, encara

servien per al mateix ... Tot era molt

suggeridor, més si consideram la

possibilitat, adduída per en [oan,
que aquells navetiformes no esta

ven inventariats. En parlavern, si

s'estravenia, i la cara se'ns il

luminava, jo ia em veia jugant amb
en Joan a estudiosos aficionats,
investigant uns navetiformes fas
cinadors. Pero no ens arribávem a

decidir a anar-hi. Llavors acaba el

curs iens acorniadárern. Després
de les vacances, un bon dia de se

tembre, em vaig trobar una nota

d'en Joan al caseller: «Crida'm per
anar a veure les navetes». Va ser
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una sensació refrescant, me'n vaig
alegrar molt. Pero un matí vaig
anar al Museu de Mallorca a con

sultar la Carta Arqueológica i va

resultar que els navetiformes d'en
Rafel estaven inventariats des de

1967, mirau ... Vaig perdre una mica
d'interes per la qüestió, ja no po
dríem jugar a descobridors, a Indi
ana Jones, pero la cosa no podia
quedar a l'aire. Així que aquell
mateix horabaixa férem més de
120 quilómetres amb en Joan per
anar a veure la casa navetiforme
d'en Rafel.
Cada horabaixa en Rafel surt amb
la seva Mobylette a passejar; d'aquí
que, quan arribárern als nave

tiformes, la nostra intrusió en la

seva intimitat -potser imperdona
ble- va restar impune. Llavors ve

iérem que no hi havia dos

navetiformes junts, eren tres -aixó

dels adossats ja ve d'antic-, i no

saltres ja estávem una mica entu

siasmats. El navetiforme central,
tal com m'havia dit en [oan, era la
casa d'en Rafel. Una porció del de

l'esquerra havia format part de la
casa. El de la dreta havia estat un

estable i estava actualment con

vertit en un femer. Cada un dels
tres tenia unes dimensions monu

mentals. Com que les parets dels
navetiformes tenien una aleada
mitjana de 2 m, en Rafel hi havia

afegit devers 1 m de paret i unes

teulades per damunt a l'entorn de

l'any 50, unes obres que suposaren
llevar unes grans pedres que «so

braven» i que d'alguna manera es

tenien rnolt vagament localitzades.

Segons en Joan, les pedres sobre
res eren les del sótil. Com devien
ser realment els navetiformes
abans de la reforma? Sens dubte,

una qüestió fascinadora. En Joan i

jo recorríem els navetiformes, pre
níem mides, feiem fotografies, cons

truíem i destruíem hipótesis, ens

enfilávem per tot allá on podíem,
amb molt d'esment, tot sia dit.
Amb aixo, tornant de la zona dels
tres absis cap a la part de l'entrada
dels navetiformes, va compareixer
una brullola de zinc amb aigua sa

bonosa que abans no havíem afi
nat. «Aixó hi era?», «Per mi no ... ».

En Rafel havia tornat havia fugit
després per no haver-nos de sofrir?
Gairebé n'estávem segurs, pero se

guírem les nostres indagacions
quan veiérem que, si en Rafel ha
via vengut, se n'havia tornat iens
havia deixat tranquils. Llavors ja
estávem convencuts que no haví
em fet exactament un descobri
ment pero sí un redescobriment, a

l'inventari la informació sobre els
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Més coses sobre en Rafel i els

navetiformes
navetiformes aquells era mínima i
la valoració que se'n feia no eIs feia

justícia. En canvi a mi ja em parei
xien un del monuments megalítics
més interessants de Mallorca. Ara,
si ha pens fredament, ja veig que
potser no n'hi per tant, pero sí que
pens que tenen un gran interes,
especialment pel fet que continu
en essent un habitatge. Entremig
de tot, sorgí una aItra qüestió: en

Rafel era moIt velI, vivia a les na

vetes totsol, sense aigua ni electri

citat, sense bany. Era llaga ter

d'aquella fora vila amb els
navetiformes, sense cap comodi
tat, no viuria «millar» a una resi
dencia? Llavors jo vaig pensar que
no, que probablement ell s'estima
va més viure aIs navetiformes i fer

el seu cap endavant. En várem par
lar amb en Joan i em pens que co

incidíem, potser valia més no do
nar gaires clarícies d'en Rafel i dei
xar-Io que fes la seva. Sortírem
d'alla cap al cotxe fent aquestes
consideracions. Pero l'endemá,
amb la impressió d'haver estat a

aquelllloc, em vaig posar a fer un

croquis amb la planta, els alcats i
una secció de les navetes. «Aixó
no li ha de fer cap mal a en Rafel»,
pensava jo. Llavors seguia pensant
en elI, potser sí que el millar és que
visqui encara per moIts d'anys als
seus navetiformes, que les coses

vagin bé i que en Rafel continui:
donant a aquesta casa monument

megalític el seu sentit originari
després de 3500 anys d'historia,

Aquests darrers anys hem anat ar

replegant una mica d'informació
sobre en Rafel. Queda orfe de moIt

jovenet i el propietari de la finca
deis navetiformes l'hi deixa viu

re, una mica perque se n'apieta de
la situació de I'al-Iotet, En Rafel
ha fet feina tata la vida de mari

ner, els navetiformes sempre han

estat casa seva. Encara, si qualcú
li parla d'anar a una residencia,
contesta: «Jo? No. Ca, sam jove
jo ... ». Com el Robinson Crusoe de

Divendres o la vida salvatge de

Michel Tournier, en Rafel és jove
perque es considera jove. Fa

temps que no en tenim notícies,
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en Mallorca». Volum XIX, 1964-
65. Galizzi-Sassari-1966), a les pa
gines 303, 304, sembla que, entre

d'altres del mateix municipi, es

podria referir als nostres nave

tiformes, en tot eas no se'n donen

gaire dades. També hi ha treballs
de J. Mascaró,M. Alcover, J. Parera
i G. Fuster que en podrien donar
referencies, J a per acabar amb

aquest escrit, volem parlar d'algu
nes informacions que ens han ar

ribat d'algun tipus de construcció

megalítica que servia per habita
ció o estable, sembla que n'hi ha
notícies al Die Balearen. I ara, per
acabar de veres, volem desitjar,
una vegada més, que es compleixi
alló de pas de nouvelles, bonnes
nouvelles i que en Rafel continui
vivint tranquil i felic als seus

navetiformes, ara i per molts

d'anys.

d'en Rafel; la darrera no fa un any
encara, sembla que ha rebut algu
na al tra visi ta inoportuna.
Suposam que en Rafel, avui ma

teix, podria presumir si volgués,
de viure a una casa de 3500 anys

d'antiguitat. Reis, prínceps, mag
nats i governants, poden tenir ca

ses meravelloses, pero difícilment
seran més antigues que la d'en
Rafel. Quan als navetiformes hem
de dir que ens semblaren molt ben

conservats, només que hi ha mol
ta de vegetació que els envaeix,
tant a les parts exteriors com a les

interiors, fins al punt que les fo

tografies que reproduím no en

donen una idea clara. No es con

serva tan bé la zona dels tres ab

sis, encara que s'hi pot distingir
perfectament la forma de la plan
ta, fins i tot en alguna part es con

serva una aleada respectable de

paret de pedra seca, amb les pe
dres més gran s a la zona de con

tacte amb el terra. Es conserven

especialment bé els costats rectes

i llargs dels laterals dels navetifor

mes, on se situen l'habitatge i l'an
tic estable, els enormes blocs de

pedra formen tres o quatre filades

i, com comen távern, arriben fins
a devers dos metres d'alcada. A la

part del frontis un forn i una por
xada s'afegeixen al monument

megalític i n'amaguen l'estructu
ra. Quant a la informació de la
Carta arqueológica (la fitxa de les
navetes és de 1991) dóna dades
molt satisfactóries pel que fa a la

ubicació, la localització d'altres
navetiformes de l'entorn imme
diat (que són dos més), i la data
ció (Bronze II). Pero, lógicament,
hi ha tants de jaciments arqueo
lógics inventariats, que no dóna
una imatge ajustada de les nave

tes d'en Rafel. Com esmentávem
més amunt, pensam que no els fa

justícia. D'altra part varem loca
litzar també, a més de la referencia
de la Carta, un article de Rosselló

Bordoy que en podia parlar a la
revista Studi Sardi (eLas navetas

*Angel Francesc Gené i Ramis.

Mallorca, octubre de 2002, novem

bre de 2006.
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VERMELL
Per al programa Palma Habitada, de l'Ajuntament de Pal

ma. La documentació i els impresos d'aquesta actuació s'ofe

reixen només en versió castellana. Una vergonya per al con

sistori de la capital de les Illes Balears.

GROC
• Per a Nokia. La companyia de telecomunicacions ha anun

ciat, després d'haver-s'hi negat durant molts d'anys, que

incorporara el catalá progressivament aIs seus mobils.
• Per a la Fundació per al Desenvolupament Sostenible de

les Illes Balears. El gerent d'aquesta fundació s'ha com

promes a incloure el catalá al Magazín que publica, arran

d'una denúncia feta davant aquesta oficina per una perso
na que va constatar que el primer número d'aquesta pu
blicació prescindia de la llengua propia de les Balears.

VERD
Per als voluntaris del SUS Mallorca, la campanya impulsa
da per l'Obra Cultural Balear que reculll'esperit de les dia

des per la llengua i l'autogovern. Sense la feina d'aquestes
dotzenes de persones, que treballen per dur les reivindicaci
ons de l'OCB a tots els pobles i barriades, una campanya tan

voluminosa no seria possible.

EOficina dels Drets Lingüístics és un mecanisme de defensa contra les agressions a les persones que
s'expressen normalment en catalá, Si heu patit alguna agressió o discriminació per raons de llengua, podeu

fer-ho arribar a l'Oficina per les vies següents:
Correu electrónic: drets@ocbweb.org

Correu postal: Oficina dels Drets Lingüístics
C. del pare Bartomeu Pou, 31, baixos

07003 Palma
Telefon: 971 723 299



20 € OFERTAESPECIAL
per als socis de l'Obra Cultural Balear

ELMIRALL

Sr./Sra.
_

_____________________________________ DNI
__

Adre�a--------------------núm. pIS _

Codi postal població _

Telefun
__

Em subscric a la revista EL MIRALL, al preu de 25 euros de quota anual. Podeu presen
tar els rebuts a l'entitat bancária/d'estalvi que indic a continuació i a la qual deman que
els accepti i els carregui al meu compte:

Banc/Caixa _

Agencia/oficina _

DC cte./lta. núm.

Signatura

EL MlRALL: Carrer Bartomeu Pou, 31 ·07003 . Palma· Te!. 971 72 59 37 . Fax 971 71 93 85



enden

Fa mig segle que es parla de la mort

del cinema a mans de la televisió.

És obligat recordar als més joves
que les xifres d'ocupació de les sa

les fosques varen comencar a de
clinar fa decades. El que va succeir,
com gairebé sempre que pronosti
quen un enfonsament, és que la

caiguda no va ser absoluta, i un

contingent d'espectadors es varen

mantenir fidels al maneig. Ara
matea: amb la petita pantalla en

perill per l'auge de monitors enca

ra més reduíts, la situació de les sa

les cinematográfiques és crítica.
Fins al punt que es torna a parlar
de la seva extinció -en especial si
les pel-lícules s'arriben a llanear si
multaniament en tots els formats

,cosa que comportaría la desapari
ció d'aquesta secció. Sí, ja ha sé,
no hi ha mal que no véngui per a

bé, com va assenyalar Franco des

prés de l'assassinat de Carrero
Blanco. Aixó anterior ha de servir
com a homena tge a Gillo

Pontecorvo, en l'any de la mort de
l'autor d'Operación Ogro.
Lextermini del cinema a cárrec de
la televisió es presenta farcit de la

temptació del que és inevitable,
pero ningú amb dos dits de seny
s'hauria atrevit a consignar que el

primer era inferior a la segona. La

desaparició havia d'anar acarree
d'un genere menor. Aquest elitis

me, que sols no requeriria una de

mostració empírica, formava part
de l'arrel de la supervivencia del
cinema. En caneret, de les variants
més autoconscients.
EIs espectadors d'art i assaig dei
xávern dar que aquella fidelitat ens

feia enfora irreversiblement de la

contaminació dels televidents.

Crítiques com Pauline Kael soste

nen que aquesta pretensió aristo
crática és a l'arrel d'aquest genere.
Tot ha canviat. No hi importa que
Berlusconi presumesqui que rebai
xa els nivells de la seva programa
ció televisiva al nivell de les con

sumidores dels seus anuncis -la
celebre femme ménagére que es res-
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ponsabilitza de la despesa a la ma

joria de llars.
En una epoca que podem centrar

arb itrár iam ent en la figura
d'Stephen Bochco i en I'exit
massiu de Hill Street Blues, s'ini
cia la venjanca de la televisió so

bre la supremacia cultural de la

pantalla major. Gracies a la incor
poració d'autentiques falanges de

guionistes , series de ficció com The
Simpson adquireixen graduació li
teraria. També hi ajuda la poca cura

recent dels productes cinematográ
fies. Lempat en els guions ja s'ha

resolt, a favor de quedar a casa. El
debat mantenia posicions contra

posades fins que apareix una serie

excepcional, El ala oeste de la Casa
Blanca (The West Wing). Amb
aquesta perllongació d'un film -

en que Michael Duglas interpreta
el president nord-america i Annet

Bening aspira a esdevenir la pri
mera dama que tots voldríem te

nir-, la televisió desbanca el cine
ma en intel-ligencia artificial. El

responsable del tomb és Aaron

Sorkin, creador de la producció
televisiva. Per aprofundir en la
seva llegenda, hem de recordar que

va haver de superar l'addicció a la
cocaína. La qualitat parlada de la
seva incursió en la política de

Washington resulta immillorable.
Repliques i contrarepliques hi fun
cionen com mecanismes de rellot

geria, una passa per davant del no

gens menystenibleHouse.
Algú es pot escandalitzar que no

ens estimem més analitzar Seinfeld
o el ja esmentatHouse, pero no ens

volem centrar en el one-liner, sinó
en la construcció dramática amb
ínfules. Per a aixó, necessitam

l'equip que en la pantalla dirigeix
Martin Sheen. Per als espectadors
espanyols, The Wést Wing és un

martirio Va ser empotrada en hora
ris de matinada mai complerts, se

superposaven els episodis de di
verses temporades i, quan un co

missari polític va advertir que el

president ideat per Sorkin s'assem
blava massa al taran na de

Zapatero, el va decapitar sense

miraments durant els mesos que

precediren les darreres eleccions
estatals. EIs fanatics es troben tan

despistats com els admiradors de

Henning Mankell, desencoratjats
per la caótica cronologia de les se-



ves traduccions al caste

lla. Així i tot, la majoría
silenciada ha pogut gau
dir d'una serie que mi

llora de molt l'oferta de

la pantalla gran.
La venjanca postuma
del cinema pot consis
tir en la revaloració te

levisiva. En l'agonia, els

Osear poden ser substi
tuíts pels Emmy, com els

premis audiovisuals de

major prestancia. Una

vegada més, no s'escau
centrar-se exclusiva
ment en les respostes

agils, l'ocurréncia en la senda de

Woody Allen. Les series que mar

quen la nova tendencia sorprenen

per la complexitat dels guions i per
la complexitat d'elaboració. On fi

gura Storkin en tot aixó? Acaba
des les vuit temporades a que obli

ga l'estada maxima a la Casa Blan

ca, ha hagut de localitzar un punt
de referencia. Li diuen Studio 60 i
se centra en els intríngulis de la
realització ... d'una serie televisiva.
Potser previsible, pero l'acollida
ha estat tan calorosa que obligara
a localitzar-ne els DVD. Lelitisme

cinematografic s'ha traslladat, en

efecte, a la contemplació dels seus

productes més sofisticats al marge
Sorkin ha optat per la crítica radi

cal, amb la qual cosa ha desarmat
el mitjá que l'ha fet gran. Passant
de la descripció a l'opinió, ens hau
rem de qüestionar si el cinema ha
reaccionat davant la intrusa que li

guanya en camp propio Ha estat

així, amb la particularitat que ha

recorregut a l'emulació del seu

imitador. Lhíbrid més notable en

aquest camí és The Queen. Té una

Cinef'
•

estructura televisiva, i ve pautada
pel ritme del guionista Peter

Morgan, que el director Stephen
Prears accepta sense reserves.

Quant a la pol·linització mútua
dels generes, es produeix a través
del guionista de la pel·lícula -el
molt hábil Peter Morgan- i de l'ac

tor que interpreta a Tony Blair, el

singular Michael Sheen. Tots dos
estan vinculats a una de les estre

nes més esperades de la tempora
da teatral del West End londinenc.
El primer com a autor delllibret
de Frost/Nixon, que recupera l'en
trevista televisiva amb

l'expresident dels EVA. Einterpre
ta el mateix actor que en el film
recrea elpremier britanic. El qual,
alhora, ha estat entrevistat recent

ment per David Prost per al canal

en angles d'AI Jazeera, on va reco

neixer el desastre iraquiá,
Grácies a aquest travestisme -ci
nema de factura televisiva- The

Queen mostra una proximitat que
afavoreix que ens astorem davant
els reductes secrets, en tan tque
sagrats, als quals accedim, ja siguin
Buckingham, Balomral o IO"
Downing Street. Per un periodis
ta, la veracitat dels productes ei
tats aquí és un factor d'interes. The
Wést Wing de Sorkin ha disposat
de les plomes de destacats asses

sors de Clinton, alhora que s'en

gronsava al ritme de les portades,
sense descartar la severitat

lacimógina posterior a 1'11-S. Pel

que fa al treball de Morgan als pa
laus i bastidors de les entrevistes

historiques, el seu genere es rubri
ca amb l'eslogan «una part del que
veureu a continuació és vertade
ra». I, sobrevolant-ho tot, la imat

ge de Shakespeare .

•
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LAnuari de l'Educació a

les Illes Balears (publicat
amb col·laboració de la

DIB), sota la coordinació
del Doctor en Pedagogia,
Martí X. March Cerda,
agrupa una serie d'estudis
i dades estadístiques sobre
l'estat general de l'educació
a les Illes.

Aquesta publicació fou

presentada el passat 30 de
novembre en el Saló d'Ac-

tes de La Cambra de Co
m er c a Palma i compta
amb gran acceptació per
part del colIectiu d'educa
dors i pedagogs de les Illes.
L'Anuari de l'Educació a

les Illes Balears 2006 sera
distribuít a tots els centres

educatius de les Balears,
així com a entitats públi
ques i privades relaciona
des amb el món de l'ense

nyament.



Itinerari:
Font des Noguer (Ma-IO km 33,7,

Es Portellet
Coma des Ases

Pas Uis

Sa Coma

Refugi Tossals Verds
Cases Velles des Tossals

Coll des Coloms
Font des Noguer.

Horari aproximat: 4 h (temps
aproximat de marxa, sense les

aturades)

Partim de la font des Noguer, situ
ada vora la carretera de Lluc a

Sóller (Pollenca-Andratx, Ma-IO),
a l'altura del km 33,7, molt a prop
de la barrera de l'embassament de
Cúber. Passam el botador de fusta

que mira a l'embassament i poc
després trobam una paret transver

sal al camí de Cúber, que puja el

coster, cap al morro de Cúber. Ens
aferram a aquesta paret i

comencam a pujar pel camí que
ascendeix a la seva esquerra. El ti

rany salva cómodament el desni
vell en múltiples revolts, en una

ziga-zaga ornada per cárritx, este

pes bleneres i alguna lletrera, arnés

d'exemplars d'estepa joana. Entre
tant, una ullada cap enrere és obli

gatoria, per contemplar com ens

aleam sobre l'embassament de
Cúber. Ben amunt, deixam a la dre
ta unes penyes, filloles del mura

dal rocós del morro de Cúber, ara

ben propero Ara en tendencia a l'es

querra, en dos minuts assolim el
coll de la Coma dels Ases, amb la
carena ocupada per una paret en

la qual s'obre un petit portell, co

negut amb el nom des Portellet,
que dóna entrada a la impressio
nant coma des Ases; a la dreta te

nim el cim del Morro de Cúber
(950 m) i a l'esquerra el puig de sa

Font (1072 m). La vista, sorpresa,
ens obre el vessant del torrent

d'Almadra, fins al purg de

l'Alcadena.
Davallam pel sender la coma des
Ases i passam per la contrada on

s'amaga la font des Voltors.
Travessam la torrentera i obser
vam encara ara les restes d'una

avioneta, estavellada l'any 1994. Sis
o set minuts més avall, franquejam
un collet minúscul, que ens situa
en la part oriental de la coma des
Ases. Passam vora un ginebró ar-



bori, centinella d'aquest camí re

condit, que sembla vigilar el per
fil al terós de la propera carena de
la serra de sa Rateta. Arribam així
a un planiol, amb restes d'una bar
raca i les marques del que sembla
una era de batre i, en tendencia
cap a l'esquerra de la coma,

passam vora un redol d'ullastres i

assolim la base d'una rosseguera,
mentre el desnivel! de davallada

s'accentua, directament cap al tor-

rent d'Almadrá. EI camí, ara rost i

rápid, cobert de pedreny solt, de
mana la maxima atenció. Cinc o

sis minuts més avall del pas de la

posseguera, delatat per un enorme

pi, una via incerta cap al fondal
del torrent permet travessar el jac
del torrent d'Almadrá i arribar a la

presa de l'embassament de Cúber.
Ens movem ben a prop del jac sal

vatge, amb el camí que dissenya un

marge de sosteniment a la dreta

sobre el aquesta llera asprívola.
Quan la solució de contimútat sem

blava exhaurida, trobam l'arren
cada del pas Liis, que ens perme
trá sortir de la gorja del torrent

d'Almadra i enlairar-nos vers les
cases refugi dels Tossals. EI pas
cornenca amb un segment de mar

ge adossat a la paret natural, que
creix i s'alca cap a l'esquerra. EI

marge deixa pas a un graó rocós

que volta a la dreta, en forma de
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cornisa encinglada, de sol rost i Uis,
com indica el seu nomo La dificul
tat del pas resta minvada per un

cable que hi ha instal-Iat, que aju
da a travessar-Io.

Superat el pas, el camí continua pel
costat esquerre del torrent, que va

obrint la seva conca. Uns deu mi
nuts més endavant, assolim en da
vallada un redol de pins i passam
una torrentera que s'estimba des
del cim deIs Tossals, entre roques i

penyaIars disforjos que s'alcen a la
nostra esquerra. Un poc després,

Itiner
•

remarcam una via esquerpa que
serveix d'accés per pujar al cim. EI

camí, ben marcat, té sol amb pe
dreny solt; mentrestant, a la dreta,
un marget de sosteniment ens in
dica la seva vocació de sender tra

dicional. Set minuts després de la
via del cim, franquejam un collet

que ens obre la vista vers eIs se

menters del clot d'Almadrá. A la
dreta del jac del torrent, observam,
empetitida, la canaleta de Solleric.
Una pujadeta ens deixa en un coll

ocupat per una sitja de carbonero
Ara la vista ja ens ofereix una imat

ge del refugi dels Tossals i de la

con trada de sa Coma. Des del

collet, continuam en tendencia cap
a l'esquerra, mentre ens apropam
a sa Coma, en lleugera davallada.

Alguna sitja ens surt a camí, com

la que mostra una barraca amb la
coberta reconstruida, a l'esquerra.
Just després, arribam al portell de

l'olivar, amb nombroses oliveres

que aporten un canvi important en

el paisatge vegetal. J a al fons de la

coma, travessam el torrent, que
apareix emmarcat amb marges de

paret seca.

[ust després del torrent, el camí
continua per la dreta, on trobam
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raris

el Camp Experimental Tossals Verds,
on es posa a prova el pla Terrisc, un

estudi científic de la dinámica de les
marjades. En lleugera pujada cap a la
contrada des Putxet, arribam a unes

penyes tallades, on hi ha l'entreforc
del camí de sa Coma a les cases velles
dels Tossals, que parteix per l'esquer
ra i es troba senyalitzat; a prop, queda
el pou de sa Coma. Deixam aquesta
variant i anam per la dreta, per passar
pel refugi dels Tossals. Després d'al
guns metres de pujada, amb barana
de fusta protectora a la dreta, assolim
el collet des Putxet, on passam una

barrera de fusta. Només en dos mi

nuts, en davallada, assolim el Refugi.
Lactual refugi, gestionat pel Consell
de Mallorca, ocupa les cases de la pos
sessió dels Tossals Verds, historica
ment lligada a la família Villalonga.
Des del refugi dels Tossals pujam per

l'esquerra de les cases alguns revolts

empedrats, que ens permeten assolir
bona altura. Mentre pujam pel camí

empedrat, observam una antiga cana

leta amb un tub modern, a la dreta.
Camí amunt, passam un portell obert
en una paret seca, que ens deixa en

un en treforc del camí: cap a la dreta

parteix el camí que pels Pinetons i els
Rafals, arriba a Mancor de la VaU; cap
a l'esquerra, el camí de les cases Ve
lles des Tossals. Anam en aquesta dar
rera direcció i, a uns cinc minuts,
arribam a un planiol, amb una gran
era de batre a la banda de l'esquerra,
que ens indica que la contrada era un

antic lloc de conreus. Més a l'esquer
ra de l'era, entre alzines, queden les
cases velles, completament en ruines;
s'hi poden veure les restes de la co

berta a dos aiguavessos i les parets
mes tres. Un poc més endavant del

camí, a la dreta queda el pou de la

Bassola, típic element del sistema hi

dráulic tradicional, amb coll ernpe
drat rústico
Continuam per la ruta principal, en

direcció al coll des Coloms. Just des

prés, assolim el portellet del recinte
de les cases velles des Tossals, amb el

coster dels Tossals a la nostra esquer
ra i les Cuculles a la dreta. Comencam
a assolir una bona vista, especialment
cap a la nostra dreta, sobre la gorja
del torrent des Prat; també podem
veure l'aqüeducte de la Canaleta i la
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contrada des Molinot, un vell molí

d'aigua. Entretant, a l'esquerra discor
re la síquia deIs Tossals Verds, que,
com la Canaleta, parteix de la font des
Prato Arribam al pas del torrent des

Prat, per un gual amb pedres passado
res. A la dreta es pot veure el marge de
sosteniment de la canaleta de
Massanella. Un poc després, tornam

a travessar el torrent, aquesta vegada
per un pontet de fusta. Uns sis minuts

més endavant, en lleugera pujada,
arribam a la crui1la que separa el camí
de la font des Prat, a la dreta, i el del
coll dels Coloms, a l'esquerra, punt
on arribam en vuit o nou minuts.
En el coll des Coloms, vers l'esquerra
puja el camí del cim des Tossals. La
nostra ruta continua recte, davallant

lleugeramen t en tre alzines i si tges de
carboner i, a menys de deu minuts,
arribam a la canalització que condu-

eix l'aigua de l'embassament del Gorg
Blau al de Cúber, que travessam per
una rampa de ciment i voltam a l'es

querra, amb la canal que es mantin
drá durant una bona estona, fins a la
font des Noguer, a la nostra esquerra.
Les vistes cap al puig Major i el puig
de les Vinyes es mostren a la nostra

dreta. Arribam així a la font des No

guer, pun t on tancam el circui t i
acabam l'excursió.



I E MODELISME NAVAL

NADAL 2006

VAIXELLS
DEL SEGLE XX i XXI
de 1'1 al 20 de desembre

Sala d'exposicions
KENIA HOBBY MODELS
CI de Josep Anselm Clavé, 12

De dilluns a divendres,
de les 17 a les 20 hares

Dissabtes,
de les 10 a les 13.30 hares

keni
Hobbv Models

Patrocini i organització:



 


